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سخنگوی شورای نگهبان برای چندمین بار از ایرادهای 
این نهاد به طرح شفافیت خبر داد

ناکامی مجلس در گشودن گره کور »شفافیت«
طرح »شفافیت قوای سه گانه، دستگاه های اجرایی و سایر نهادها« که ابتدا در 
مجلس دهم و توسط اصلاح طلبان آن دوره پیشنهاد شده بود، در حالی از ماه ها 
که  گرفته  قرار  یازدهم  مجلس  اصولگرای  نمایندگان  کار  دستور  در  پیش 
آرای  »شفافیت  عنوان  با  طرحی  تصویب  بر  ماه ها  مجلس یازدهمی ها 

نمایندگان« اصرار کرده و به نتیجه نرسیدند.

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست:

بسیاری از پروژه ها 
استخوان لای زخم 

محیط زیست شده اند
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست گفت: متاسفانه 
استخوان لای زخم  به  تبدیل  پروژه های کشور  از  خیلی 
محیط  زیست شده اند. پروژه هایی در کشور در سال های 
زیرا  هستند  سردرگم  کاملًا  که  شده اند  آغاز  قبل 
ارزیابی های محیط زیستی خیلی شفاف درباره آن ها 

اعلام نشده است.

وزیر نیرو:

مسئله آب شرب همدان 
برای بلندمدت حل می شود

برای تخریب بافت شیراز 
شیوه عربستانی 
را به کار بسته اند

|پیام ما| سایه تخریب در حالی بر بافت شیراز سنگینی 
می کند که با وجود نامه نگاری های مختلف به وزیر 
حتی  یا  و گردشگری  صنایع دستی  میراث فرهنگی، 
رییس جمهور هنوز اقدام قاطعی برای جلوگیری از آن 
صورت نگرفته و استانداری فارس همچنان در حال 
خرید خانه های تاریخی برای توسعه طرحی به نام 

بین الحرمین است. 

کلنگ پتروشمی بر کمر بهبهان
  مدیرکل محیط زیست استان خوزستان: به این شرکت گفته  بودیم باید طرح ارزیابی محیط زیستی داشته باشد و بعد از ارائه این طرح، ساخت این پتروشیمی بررسی شود

کلنگ پتروشیمی بهبهان در حالی به زمین زده شده که این طرح ارزیابی محیط زیستی ندارد و قرار است از آب مارون استفاده کند

بررسی اثر کرونا بر فقر آموزشی در گفت وگو با احمد میدری و علی اصغر فانی 

باید برای سنجش کیفیت آموزش دانش آموزان آزمون های فراگیر ملی برگزار شود 

کرونا فقر آموزشی را تشدید کرد کرونا فقر آموزشی را تشدید کرد 
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بحُران کم آبی را جدی بگیریم

آگهی مناقصه عمومی تجدید شده          
شماره 1401/24/ع

تامین )هفتاد هزار ( 70،000 تن سنگ آهن 
شركت معدنی و صنعتی گل گهر )سهامی عام( در نظر دارد  " ۷0،000  متریک تن سنگ آهن مورد نیاز کارخانجات 
فرآوری"  خود را از طریق برگزاری مناقصه عمومی از طریق تولید کنندگان  و تامین کنندگان واجد شرایط خریداری 
نماید. لذا متقاضیان می توانند جهت اخذ اسناد مناقصه به وبسایت این شرکت به نشانی WWW.GEG.IR بخش 
مناقصه و مزایده مراجعه و اسناد مذکور را به همراه فرم پرسشنامه ارزیابی تامین كنندگان دانلود نمایند. مهلت تحویل 
۱۴0۱ در محل دفتر كمیسیون معاملات مجتمع و یا دبیرخانه دفتر  /0۶ پاكات ساعت 9 الی ۱۴ روز یکشنبه مورخ 20/
مرکزی تهران می باشد. شایان ذکر است فرمت ضمانت نامه های شرکت در مناقصه بایستی عینا مطابق با فرمت ارائه 
شده در اسناد مناقصه تهیه گردد. شركت معدنی و صنعتی گل گهر در قبول یا رد هر یک از پیشنهادات بدون نیاز به ذکر 

کمیسیون معاملات دلیل و بدون جبران خسارت مختار می باشد.
شركت معدنی و صنعتی گل گهر

آگهی مناقصه عمومی یك مرحله ای  
شماره 1401/12011 

 شناسه آگهی1368598- شماره میم الف2056

۱-نــام و نشــانی مناقصــه گــزار: شــركت بــرق منطقــه ای تهــران بــه شــماره ثبــت 9۷۶۴، شناســه ملــی ۱0۱00۴02۶۶۴ كــد اقتصــادی ۴۱۱۱۱۱۶۵9۱۶9 و كدپســتی ۱98۱9۶99۶۱، بــه 
نشــانی تهــران، انتهــای بلــوار ســعادت آبــاد، بلــوار بــرق، بالاتــراز كــوی فــراز،  شــركت بــرق منطقــه ای تهــران، ســاختمان حــوزه ســتادی، طبقــه ســوم، بــال شــرقی، امــور تــداركات و قراردادهــا

2-موضوع مناقصه : مناقصه عمومی یك مرحله ای به شرح ذیل : 

ــه  ــت ب ــی دول ــداركات الكترونیك ــامانه ت ــه س ــت ۱۴0۱/0۶/۱0، ب ــخ ۱۴0۱/0۶/0۶ لغای ــد از تاری ــان می توانن ــناد: متقاضی ــت اس ــل دریاف ــغ و مح ــت، مبل ــان، مهل ۳- زم
ــبا  ــماره ش ــاب ۴00۱0۵090۴00۵۶۵۵ )ش ــماره حس ــه ش ــی ب ــت اینترنت ــق درگاه پرداخ ــال از طری ــغ 000‘۵00 ری ــت مبل ــا پرداخ ــه و ب آدرس  www.setadiran.ir   مراجع
IR 890۱0000۴00۱0۵090۴00۵۶۵۵( بــه نــام شــركت بــرق منطقــه ای تهــران نــزد اداره كل خزانــه بانــك مركــزی بــه شــماره شناســه واریــزی ۷۴-22۱۵00-82-000000000۱00۳-

0۵09-۶۴-۳ جهــت خریــد اســناد مناقصــه فــوق اقــدام نماینــد.
۴-مدت اعتبار پیشنهادات : اعتبار پیشنهادات از زمان افتتاح پاكات شش ماه می باشد.

۵-نــوع و مبلــغ تضمیــن شــركت در فرآینــد ارجــاع كار : مبلــغ تضمیــن شــركت در فرآینــد ارجــاع كار بصــورت ضمانتنامــه بانكــی معتبــر یــا واریــز نقــدی بحســاب ۴00۱0۵090۶۳۷2822 
ــه می باشــد . ــزد خزان ــران ن ــرق ته )شــماره شــبا IR ۷۴0۱0000۴00۱0۵090۶۳۷2822 و شــماره شناســه 9۶222۱۵00۱0000000000000000000۱( تمركــز ســپرده های ب

۶-نام و نشانی دستگاه نظارت : شركت برق منطقه ای تهران به نشانی مندرج در بند یك
۷-شــركت در جلســه توضیــح و تشــریح اســناد:  نماینــده تــام الاختیــار پیشــنهاد دهنــدگان بــا دردســت داشــتن مهــر شــركت و معرفــی نامــه از شــركت متبــوع می بایســت در جلســه 
توجیهــی كــه در روز یكشــنبه مــورخ ۱۴0۱/0۶/۱۳ ســاعت 9 صبــح در ســالن پژوهــش ۳ واقــع در طبقــه ســوم ســاختمان ســتادی شــركت بــرق منطقــه ای تهــران برگــزار می گــردد، شــركت 

نماینــد. شــركت در جلســه مذكــور، الزامــی اســت.
8-زمــان و محــل تحویــل پیشــنهادات: پیشــنهاد دهنــدگان می بایــد نســبت بــه ارســال اصــل مــدارك مطابــق شــرایط درج شــده در اســناد مناقصــه، در پاكــت لاك و مهــر شــده تا ســاعت 
۱2:00 روز دوشــنبه مــورخ ۱۴0۱/0۶/2۱، بــه دبیرخانــه حراســت بــه نشــانی منــدرج در بنــد یــك )طبقــه دوم( تحویــل و رســید دریافــت دارنــد و تصویــر كلیــه مــدارك پــاكات )الــف، ب، 
ج( را تــا ســاعت ۱9 همــان روز " دوشــنبه مــورخ ۱۴0۱/0۶/2۱" در ســامانه تــداركات الكترونیكــی دولــت بارگــذاری نماینــد. شــایان ذكــر اســت تمامــی فرآینــد برگــزاری مناقصــه از طریــق 

ســامانه تــداركات الكترونیكــی دولــت صــورت مــی پذیرد.
9-گشــایش پیشــنهادات: پیشــنهادات ارائــه شــده در ســامانه در روز سه شــنبه مــورخ ۱۴0۱/0۶/22 ســاعت 9 صبــح در ســالن پژوهــش ۳ واقــع در طبقه ســوم ســاختمان ســتادی شــركت 

بــرق منطقــه ای تهــران گشــایش خواهــد یافت.
۱0- سایر شرایط :

-   ارائه گواهی نامه آموزش فنی و حرفه ای در رسته حمل و نقل از وزارت كار و رفاه اجتماعی 
-   ارائه پروانه كسب از اتحادیه صنف اتومبیل كرایه و آژانس از استان مربوطه

-   داشتن گواهینامه تایید صلاحیت ایمنی پیمانكاران

www.setadiran.ir                        سامانه تداركات الكترونیكی دولت
http://iets.mporg.ir                        پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات

http://tender.tavanir.org.ir                        پایگاه اطلاع رسانی مناقصات شركت توانیر
www.trec.co.ir پایگاه اطلاع رسانی مناقصات شركت برق منطقه ای تهران 

علاقمندان به شركت در مناقصه می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی امضای الكترونیكی )توكن( با شماره های دفتر ثبت نام 889۶9۷۳۷ و 8۵۱9۳۷۶8 
و مركز تماس 2۷۳۱۳۱۳۱ تماس حاصل نمایند.

وزارت نیرو
شركت سهامی برق منطقه ای تهران

وزارت نیرو
شركت سهامی برق منطقه ای تهران

شماره مناقصه
)مرجع(

شماره فراخوان در سامانه 
تداركات الكترونیكی دولت

موضوع مناقصه
میزان تضمین ) سپرده (
شركت در فرآیند ارجاع 

كار )ریال(
زمان گشایش پیشنهادات

1401/120112001001008000060
خدمات ترابری و اجاره 
خودروهای شركت برق 

منطقه ای تهران
4.657.000.000

1401/06/22
ساعت 9 صبح

روابط عمومی شرکت برق منطقه ای تهران

یزد - مسئول دفتر نمایندگی صندوق احیاء و بهره برداری از 
بناها و اماکن تاریخی و فرهنگی در استان یزد با اشاره به 
برخی طرح های در دست اقدام برای هفته دولت در استان 
یزد، از وضعیت نامطلوب باغ جهانی پهلوان پور در مهریز و 
 احتمال واگذاری این مجموعه به بهره بردار جدیدی خبر داد.
ایسنا  خبرنگار  با  گفت وگو  در  دهقانی«  »احسان 
مانند  محموله  وظایف  بر  علاوه  صندوق  کرد:  اظهار 
برداران،  بهره  به  اختیار  در  تاریخی  بناهای  ی  اجاره 
ها  حوزه  سایر  در  را  دیگری  فعالیتهای  و  ماموریت 
که  کند  می  دنبال  دستی  صنایع  بخش  در  جمله  از 
دستی  صنایع  و  آثار  عرضه  زودی  به  نمونه  عنوان  به 
 مددجویان زندان مرکزی یزد در تهران خواهیم داشت.

وی با این توضیح که تنها در زندان مرکزی یزد 400 مددجو 
در زمینه تولید صنایع دستی فعالیت می کنند، از برگزاری 
این نمایشگاه طی مدت 10 روز در ضلع شمالی پارک لاله و 
در جنب موزه فرش خبر داد و گفت: فواید حاصل از فروش 
 این آثار صرف کمک به معیشت زندانیان  خواهد شد.

ایجاد  تاخیر  به  اشاره  با  احیاء کشور  صندوق  معاون 
در  تغییرات  به  توجه  با  فرایندها  برخی  و کندی  شده 
صدر مدیریت این صندوق و اقدامات صورت گرفته در 
راستای تثبیت مدیر عامل جدید، اظهار کرد: خوشبختانه 

این کندی در برخی فعالیتها، با فعالیت دکتر »حسین 
شاهد  صندوق،  جدید  عامل  مدیر  عنوان  به  ساری« 
 تقویت تعامل گذشته بین بدنه وزارت با صندوق هستیم.

گرفته  صورت  پیگیری های  و  اقدامات  مورد  در  وی 
صندوق در استان یزد طی این مدت نیز خاطرنشان کرد: 
همزمان با هفته دولت شاهد کلنگ زنی یک مجموعه 
با  نمیر در شهرستان تفت  باغ  اقامتی در ضلع جنوبی 
بود. خواهیم  تومان  میلیارد   8 حدود  گذاری   سرمایه 
از تلاش برای برگزاری مزایده جهت  دهقانی همچنین 
واگذاری سه یا چهار بنای تاریخی در مجموعه فهادان 
داد، خبر  دولت  هفته  با  همزمان  برداران  بهره  به   یزد 
وی از دیگر اقدامات در دستور کار صندوق احیاء در استان 
یزد با توجه به وضعیت نامطلوب باغ جهانی پهلوان پور 
مذاکره  با  را  بردار  بهره  به  متعدد  تذکرات  و  مهریز  در 
واگذاری  و  کنونی  بردار  بهره  با  همکاری  فسخ  جهت 
کرد. ذکر  دیگری  بردار  بهره  به  تاریخی  مجموعه   این 
دهقانی در پایان خاطرنشان کرد: البته در حال رایزنی برای 
طراحی و راه اندازی یک اپلیکیشن  جهت تسهیل و بهبود 
فرایند معرفی بناهای تاریخی در اختیار صندوق به سرمایه 
گذاران و بهره برداران نیز هستیم که قطعا بناهای مورد نظر 

در استان یزد نیز در آن بارگذاری خواهد شد.

وضعیت باغ جهانی 
 پهلوان پور مهریز مطلوب نیست

ایلام - مدیر درمان تامین اجتماعی ایلام گفت: توسعه 
رضایت  خدمات،  مطلوب  ارتقاء  درمانی،  فضاهای 
ارباب رجوع و قانون مداری اولویت این مدیریت در 
سال جاری است.دکتر مهیار سلیمانی در آیین تجلیل 
از پزشکان حوزه درمان تأمین اجتماعی ایلام، اظهار 
داشت: با همدلی و همفکری می توان مسیر توسعه و 
تعالی در سازمان را در پیش گرفت.او افزود: مردم و بیمه 
شدگان حق دارند خدمات درمانی مناسبی دریافت کنند 
و این وظیفه ماست که این شرایط را مهیا کنیم.مدیر 
درمان تامین اجتماعی ایلام گفت: کادر درمان تامین 
اجتماعی به عنوان نیروی تخصصی در حوزه درمان در 
کنار مردم منشأ خدمات فراوانی بوده است.او ادامه داد: 
هفته دولت فرصت مناسبی برای ارائه خدمات به مردم 
است بنابراین باید از این فرصت به خوبی استفاده کرد.
سلیمانی عنوان کرد: توسعه فضاهای درمانی،  ارتقا 
مطلوب خدمات، رضایت ارباب رجوع و قانون مداری 
اولویت این مدیریت در سال جاری است.در پایان ابن 
آئین، دکتر آرزو داودیان بعنوان پزشک نمونه کشوری، 
دکتر خدیجه پورتقی پزشک نمونه استانی و دکتر کلثوم 
یاری به عنوان داروساز نمونه استانی معرفی و با اهدا 

لوح از خدمات ارزنده آنان تجلیل کرد.

توسعه فضاهای درمانی
 اولویت تامین اجتماعی

 ایلام است

به همراه خبرنامه فقر و نابرابری آموزشی
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سه  دو،  انتخاباتی  شعار  »شفافیت« 
آن  حالا  که  بود  جریانی  سال گذشته 
اختیار  در  را  حاکمیتی  قوای  از  بخش 
با  و  انتخابی اند  به اصطلاح  که  گرفته 
می شود؛  تعیین تکلیف  شهروندان  رای 
حاکم  شرایطی که گفتمان  در  هم  آن 
انتصابیِ  و  غیرانتخابی  بخش های  بر 
»حاکمیت« در نظام جمهوری اسلامی 
نزدیک  سیاسی  جریان  همین  به  نیز 
است و این دست کم روی کاغذ، یعنی 
این  در  مملکت  این  بر  حاکم  جریان 
به  را  خود  اخیر،  سال های  و  روزها 
امور و سطوح متعهد  در همه  شفافیت 
سیاسی  جریان  این  عملکرد  می داند. 
اما  شفافیت  وعده  تحقق  راستای  در 
که  سالی  سه  دو،  از  بیش  این  در 
اصولگراست  »یک دست«  مجلس، 
هدایتِ  فرمان  که  سالی  دو  یکی،  و 
اصولگرایان  اختیار  ید  در  نیز  دولت 
شفافیت  از  نشانی  چندان  گرفته،  قرار 
ندارد.  اجرایی  و  پارلمانی  و  سیاسی 
بگوییم  اگر  نیست  بیراه  که  جایی  تا 
دهه  یک  حدود  نسبت به  حتی  اوضاع 
و  محافظه کاران  بازگشت  از  پیش 
از  دولت،  و  مجلس  به  دست راستی ها 
این حیث، نامساعد تر است. بماند که 
برگزاری  آستانه  در  اصولگرایان  وقتی 
ناگهان  یازدهم،  مجلس  انتخابات 
نیز  ادامه  در  و  گفتند  »شفافیت«  از 
پاستور  تصاحب  برای  را  خود  وقتی 
تکرار  را  شعارها  همان  می کردند،  مهیا 

کردند، بسیاری از ناظران می دانستند و 
می گفتند که »شفافیت« با صرفِ شعار 
و وعده و گفته محقق نمی شود و اتفاقاً 
عمل و اقدام می طلبد و البته روحیه ای 
ناسازگار با محافظه کاری و پنهان کاری.
در  آن چه  که  است  حالی  در  این 
در  و مجلس  دولت  اقدامات  خصوص 
این  در  شفافیت  شعار  تحقق  راستای 
نیست جز  است، چیزی  مدت، گفتنی 
عقبگرد آشکار دولت نسبت به هر آن چه 
پیش از این، به عنوان شفافیت سیاسی 
جمهوری  دولتمردان  گفتار  و  رفتار  در 
البته  و  می آمد  چشم  به  اسلامی 
اقداماتی که نمایندگان مجلس انقلابی 
پارلمانی  طرح  یک  تصویب  مسیر  در 
اقداماتی که  دادند.  قرار  کار  دستور  در 
چندین  مگر  نداشته،  نتیجه ای  البته 
مصوبات  برگشت  و  رفت  بار  چند  و 
صحن  به  تخصصی  کمیسیون های  از 
علنی و بالعکس و البته از صحن علنی 
بالعکس.  و  نگهبان  شورای  به  پارلمان 
اقداماتی که همچنان بی آن که حداقل 
هنوز  بیاید،  چشم  به  آن  از  نتایجی 
در  حالا  و  دارد  ادامه  نیز  همچنان  و 
می توانیم  تنها  دیگر  بار  گام،  آخرین 
همچنان  و  است  زود  هنوز  بگوییم که 
مصوبات  آن که  چه  کشید.  انتظار  باید 
مجلس در مسیر تصویب طرح موسوم 
به شفافیت، در حالی در جلب موافقت 
به باور  که  مانده  ناکام  نگهبان  شورای 
طرح  این  محتوای  ناظران،  از  بسیاری 

این  تاییدیه  دریافت  صورت  در  حتی 
قانون،  به عنوان  یافتن  رسمیت  و  شورا 
قوای  اداری  و  سیاسی  مناسبات  اگر 
سه گانه و حاکمیت جمهوری اسلامی را 
بیش از گذشته از دسترس شهروندان 
نکند،  پنهان  عمومی  افکار  قضاوت  و 
نزد  آن  بیشتر  شفافیت  به  هم  کمکی 

کرد.  نخواهد  ایرانی  جامعه 
شد،  اشاره  چنان که  اما  علی الحساب 
مقطع  آن  به  رسیدن  تا  هنوز  اکنون 
زمانی فاصله داریم و اقدامات مجلس 
موسوم  طرح  تصویب  راستای  در 
نتیجه ای  سه گانه  قوای  شفافیت  به 
تلاش  چنان که  است.  نداشته  درپی 
طرحی  تصویب  برای  نمایندگان 
با  پرحاشیه تر  و  ضعیف تر  به مراتب 
نیز  نمایندگان  آرای  شفافیت  عنوان 
مانده  بی نتیجه  اخیر،  ناکامی  از  پیش 
و  حجم  که  است  حالی  در  این  بود. 
دقیق تر،  به بیان  و  انتقادها  شدت 
طرح  ایرادهای  و  عیب  میزان  و  عمق 
نمایندگان«  آرای  »شفافیت  مقدماتی 
که  است  طرحی  از  بیشتر  به مراتب 
هم اکنون با ایراد شورای نگهبان مواجه 
که  را  همین  اگر  درنتیجه  شده است. 
و  عمومی  افکار  فشار  تحت  مجلس 
به  ناگزیر  سیاسی  ناظران  انتقادهای 
با  و  اولیه شد  از آن طرح  عقب نشینی 
به طرح »شفافیت قوای سه گاه  رجوع 
نهادها«،  سایر  و  اجرایی  دستگاه های 
اتفاقاً  که  گرفته  پی  را  مسیری  ادامه 

زده  اصلاح طلبان در مجلس دهم کلید 
تحقق  برای  آنان  اقدام  به عنوان  بودند، 
شعار شفافیت در نظر بگیریم، می توان 
به لحاظ  را  وضعیت  دست کم  گفت که 
شفافیت در مناسبات سیاسی مملکت، 

نکرده اند. بدتر 

طرح  خصوص  در  آن چه  از  فارغ  اما 
نمایندگان  آرای  شفافیت  بحث انگیز 
که  اقداماتی  نیز  و  شد  رها  نیمه کاره 
طرح  تصویب  مسیر  در  نمایندگان 
دستگاه های  سه گانه،  قوای  »شفافیت 
کار  دستور  در  نهادها«  سایر  و  اجرایی 
داشتند، حالا نهادی که در این خصوص 
است  نگهبان  است، شورای  تصمیم گیر 
سخنگوی  که  است  حالی  در  این  و 
موضع گیری  آخرین  در  نهاد  این 
بیان  با  طرح  این  با  ارتباط  در  خود 
سه گانه  قوای  شفافیت  »طرح  این که 
در  نهادها  و سایر  اجرایی  دستگاه های 
جلسه چهارشنبه گذشته شورای نگهبان 
مرحله  »در  است:  شد«، گفته  بررسی 
طرح  این  ابهام های  و  ایرادها  قبل 
آنها توسط مجلس  اکثر  بود که  فراوان 
اصلاح شد ولی چند مورد معدود باقی 

است.« مانده 
نشست  در  که  طحان نظیف  هادی 
شورای  سخنگوی  گذشته  روز  خبری 
می داد،  توضیح  رابطه  این  در  نگهبان 
ابهام های  و  »ایرادها  است:  البته گفته 
به طرح شفافیت قوای  نگهبان  شورای 
او  است.«  مورد  سه  یا  دو  سه گانه 
»هیات  که  کرده  تاکید  حال  عین  در 
عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت 
نظام هم ایرادهایی به این طرح گرفته 
دادند  ما  به  نامه ای  هم  اخیراً  و  بود 
ایرادهای  اکثر  آمده  نامه  این  در  که 
باقی  خودش  قوت  به  همچنان  آنان 
نگهبان  شورای  سخنگوی  است.« 
بنابر آن چه  نهاد  این  همچنین گفته که 
کرده،  تعریف  راستا  این  در  کار  روال 
مجمع  نظارت  عالی  هیات  ایرادهای 
در  را که  نامه ای  و  مصلحت  تشخیص 
مجلس  به  شده،  ارسال  خصوص  این 

شود. اصلاح  تا  می کنیم  ارسال 
بازی  بگوییم  باید  ترتیب  این  به 
به  هنوز  انقلابی  مجلس  شفافیت 
نمایندگانی  و  نرسیده   90 دقیقه 
از  بهارستان  به  ورود  آستانه  در  که 
پارلمانی«  و  سیاسی  »شفافیت 
رویکردشان  و  مهمترین شعار  به عنوان 
در دوره چهارساله نمایندگی می گفتند، 
عیب  دیگر  بار  باید  شرایطی  در  حالا 
هیات  و  نگهبان  شورای  ایرادهای  و 
تشخیص  مجمع  نظارت  عالی 
رجوع  و  رفع  طرح  این  به  را  مصلحت 
برگزاری  تا  مانده  باقی  زمان  کنند که 
به مراتب کمتر  بعد،  مجلس  انتخابات 
از زمانی است که از موعد ورودشان به 

است.  گذشته  بهارستان 

سخنگوی شورای نگهبان برای چندمین بار از ایرادهای این نهاد به طرح شفافیت خبر داد

ناکامی مجلس 
در گشودن گره کور »شفافیت«
هیات عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت در نامه ای به شورای نگهبان تاکید کرد 
اکثر ایرادهایش به طرح شفافیت به قوت خود باقی است

معاون توسعه مدیریت سازمان 
محیط زیست تشریح کرد

دلایل نپرداختن بودجه 
۳00 میلیاردی حقوق 
پرسنل محیط زیست

امور  و  حقوقی  مدیریت،  توسعه  معاون 
زیست  محیط  حفاظت  سازمان  مجلس 
میلیارد   300 مبلغ  نشدن  پرداخت  درباره 
برای  اسلامی  شورای  مجلس  که  تومانی 
زیست  محیط  کارکنان  حقوق  پرداخت 
مبلغ  این  گفت:  است،  داده  اختصاص 
مشهور به  300 میلیارد است اما مبلغ دقیق 
آن 288 میلیارد است. مجلس حین بررسی 
نتیجه رسید که  این  به  بودجه 1401  لایحه 
محیط  سازمان  کارکنان  معیشت  وضعیت 
زیست نیاز به حمایت دارد و با نظر مساعد 
کمیسیون  در  دولت  نماینده  و  نمایندگان 
تلفیق مقرر شد که این مبلغ به ردیف اصلی 
سازمان برای اجرای بند 10 ماده 68 قانون 
ترمیم  بر  مبنی  خدمات کشوری،  مدیریت 

شود. داده  تخصص  کارکنان  مزایای 
افزود:  شعاع  انجم  رضا  ایسنا،  به گزارش 
از  را  موضوع  بودجه،  قانون  ابلاغ  از  پس 
پیگیری  بودجه  و  برنامه  سازمان  طریق 
کردیم و در نتیجه پیگیری ما این رقم در 
ابلاغ سازمان برنامه و بودجه آمد و با تدبیر 
در  مذکور  رقم  سازمان  این  در  ما  همکاران 
و  برنامه  سازمان  با  ما  اولیه  موافقت نامه 
بودجه در فصول بودجه، چه در فصل اول و 
چه در سایر فصول توزیع شد تا زمینه برای 
اعمال آن در احکام کارگزینی فراهم شود اما 
اجرای آن با ابهام همراه شد و نیاز به برخی 

داشت. مجوزها 
این  مربوطه  سازمان های  در  داد:  ادامه  او 
ابهام به وجود آمد که این مبلغ به چه منظور 
به بودجه سازمان اضافه شده است؟ در دو 
ابهامات و کسب  رفع  به منظور  ماه گذشته 
شورای  مجلس  ریاست  با  لازم  مجوزهای 
اسلامی مکاتبه کردیم تا به وضوح مشخص 
کند که این مبلغ به چه منظور اضافه شده 
تلفیق،  کمیسیون  رئیس  تأیید  با  است. 
طبیعی  منابع  کشاورزی،  کمیسیون  تأیید 
معاونت  تأیید  همچنین  زیست  محیط  و 
شده که  اعلام  به سلاجقه  مجلس  قوانین 
بودجه  به  تومان  میلیارد   288 مبلغ  این 

است. شده  اضافه  سازمان 
انجم شعاع گفت: در حال حاضر برای صدور 
نیاز  مجوزهایی  کسب  به  همکاران  احکام 
این مجوزها جلسات  برای کسب  است که 
متعددی را با دستگاه های نظارتی و دیوان 
محاسبات داشتیم که این دستگاه ها نیز نظر 
مانعی  داشته اند.  خصوص  این  در  مثبتی 
برای پرداخت حقوق کارکنان وجود ندارد و 
تنها کسب یک سری از مجوزها لازم است.

بودجه  قانون   12 تبصره  در  داد:  ادامه  او 
افزایش  گونه  هر  که  است  آمده  امسال 
دولت  مجوز  با  حتی   1401 سال  در  حقوق 
ممنوع شده است که این موضوع کار را برای 
را  لازم  مجوز  قبل  از  ما  اما  سخت کرد  ما 
مجوز  اساس همین  بر  و  دریافت کرده ایم 
کار را دنبال می کنیم. بسترهای صدور احکام 
مقدمات  حاضر  حال  در  و  است  فراهم 

می کنیم. فراهم  را  پرداخت ها  قانونی 
سازمان  مجلس  و  حقوقی  امور  معاون 
حفاظت محیط زیست تأکید کرد: تخصیص 
کارکنان  پرداختی  افزایش  برای  مبلغ  این 
حتی یک روز هم از دستور کار دفتر حقوقی، 
است  نشده  خارج  مجلس  امور  و  توسعه 
هستیم  تلاش  در  دارد.  اولویت  ما  برای  و 
که مجوزهای لازم در شش ماهه اول سال 
احکام صادر شود،  زمانی که  و  اعمال شود 
سال  فروردین  اول  تاریخ   از  پرداختی ها 
پرداخت خواهد  نیز  و معوقات  لحاظ   1401
شد.انجم شعاع در پاسخ به پرسش ایسنا 
قانون حمل  اصلاح  وضعیت  آخرین  درباره 
سلاح گفت: قانون حمل سلاح بلافاصله بعد 
از دستور سلاجقه پیگیری شد. یک قانون 
شد که  مطرح  اسلامی  شورای  مجلس  در 
تمام  و  نبود  محیط بانان  به  مربوط  فقط 
امنیتی که سلاح حمل می کردند  نیروهای 
را در برمی گرفت و ما دیدیم فرصت فراهم 
ملی  امنیت  کمیسیون  در  قانون  و  است 
مطرح شد و نظرات سازمان حفاظت محیط 

اعلام کردیم. را  زیست 
زارع زاده   - رئیس کمیسیون  داد:  ادامه  او 
که  کمیته ای  کرد.  همراهی  بسیار  هم   -
مسئول اصلاح قانون بود نهایت همراهی و 
همکاری را با سازمان محیط زیست داشت 
و اصلاحاتی را که ما در نظر داشتیم در آن 

شد. اعمال 
اصلاح  عنوان کرد:  پایان  در  شعاع  انجم   
در  حاضر  حال  در  سلاح  حمل  قانون 
نهایی  بررسی  حال  در  امنیت  کمیسیون 
است تا به صحن مجلس رود و اگر به زودی 
ما  مشکلات  از  بخشی  افتد،  اتفاق  این 
بیمه  اصلاح  در  و بخشی هم  حل می شود 
محیط بانان به صورت مجزا در قالب لایحه 
دنبال می کنیم که مباحث کارشناسی آن در 
لایحه  امیدواریم  و  می شود  انجام  سازمان 

شود. تایید  دولت  در  و  آماده  به زودی 

دانشگاه های علوم پزشکی 
دنبال ارتقای جایگاه 

علم پزشکی باشند
رئیس دولت سیزدهم تاکید کرد که باید به خواسته ها 
آنها  نظرات  از  و  توجه  پزشکی  جامعه  مشکلات  و 
در  رئیسی  ابراهیم  ایرنا،  گزارش  به  شود.  استفاده 
یاد  گرامیداشت  با  ماندگار  خدمت  ملی  همایش 
شهدای سلامت و مدافع حرم و تقدیر از کادر درمان و 
سلامت کشور، بیان کرد: همه مردم در همه کشورهای 
دنیا خود را خدمت گزار می دانند، اما خدمت اقسامی 
دارد. یک خدمت با انگیزه کسب منفعت است که این 
خدمت  در  نفع شخصی  و  است  مادی گرایانه  نگاه، 
وجود دارد. خدمت دیگر از روی نوع دوستی و بشر 
دوستی است. در واقع در این نوع خدمت، نگاه انسان 
دوستانه و اومانیستی وجود دارد و از روی دلسوزی 
برای  نوع سوم خدمت  داد:  ادامه  او  انجام می شود. 
خداست و به خدمت، ماندگاری و جاودانگی می دهد. 
به فوق دستان و زبان مخدوم است  خادم نگاهش 
فرمود  مطهری  شهید  می نگرد.  اصلی  جایگاه  به  و 
بدانیم راه خدا از میان خلق می گذارد و بدون رضایت 
خلق، جلب رضایت خدا چگونه ممکن است؟ در این 
احساس  نشد،  واقع  تقدیر  مورد  انسان  اگر  خدمت، 
سنگینی یا کاستی نمی کند، چون دل را در گرو جایگاه 

برتر و قدرت و عنایت خاص خدا گذاشته است.
پزشکی  علم  ارتقای  به  توجه  به ضرورت  اشاره  با  او 
از پیشرفت علمی  این حد  به  نباید  در کشور، گفت: 
قانع شد. البته جایگاه بسیار خوبی در منطقه داریم. 
اصفهان  و  شیراز  جمله  از  ما  شهرهای  از  بسیاری 
دارند  اعتراف  دنیا  هستند. کشورهای  سلامت  قطب 
درصد   90 زند.  می  را  برتر  حرف  ایران  پزشکی  در 
شود.  می  ساخته  داخل  در  کشور  نیاز  مورد  داروی 
ما از صادرکنندگان دارو هستیم. دانشگاه های علوم 
پزشکی به این حد بسنده نکنند و دنبال ارتقای جایگاه 
علم پزشکی باشند. جامعه پزشکی ثابت کرده اصحاب 

هستیم. می توانیم«  »ما 
 ، پزشکی  دانشگاه  افتتاح  افزود:  همچنین  رییسی 
جذب دانشجو و پرورش استاد خیلی خوب است، اما 
باید توجه داشت که زیرساخت های لازم باید ایجاد 
اما  نیاز دارد،  به پزشک و پرستار بیشتر  شود. کشور 
هم  دولت  است.  نیاز  بیشتری  تجهیزات  و  امکانات 
خود را موظف به ایجاد زیرساخت ها می داند. ایجاد 
زیرساخت ها از جمله دانشگاه های علوم پزشکی باید 
آموزشی  عدالت  البته  باشد،  همراه  کارشناسی  با کار 
هم باید مدنظر باشد. ما بر افزایش دانشجو، پرستار 
و توسعه زیرساخت ها و تربیت پزشک تاکید داریم.
او با اشاره به شعار سال، گفت: کار دانش بنیان یعنی 
ضمیمه کردن دانایی به توانایی. تولید ما باید همراه 
باشد با دانش و فناوری تا ارزش افزوده ایجاد کند 

و زمینه برای افزایش تولید و صادرات فراهم شود.
پزشکی  جامعه  اینکه  به  اشاره  با  جمهوری  رییس   
ما باید تامین شود، تصریح کرد: پرستار نباید دغدغه 
حتما  پرستاران  معیشت  باشد.  داشته  مالی  تامین 
باید تامین شود. بعد از15 سال تاخیر، تعرفه گذاری 
این  دنبال شد.  بهداشت  وزیر  توسط  پرستان  درباره 
اجرای  پرستاران شاهد  و  اجرایی شده  در دولت  کار 

بود. آن خواهند 
رئیسی با بیان اینکه پوشش بیمه سلامت6 میلیون 
از سه دهک پایین کار بزرگی بود، گفت: طرح دارویار 
کار بزرگی بود که اجرای آن به مراقبت نیاز دارد و پول 

داروخانه ها به موقع پرداخت شود.
 ، اینکه نقش دولت هدایت  به  اشاره  با  او همچنین 
حمایت و نظارت است، عنوان کرد: بخش خصوصی 
و تعاونی ها فعالیت خود را بیشتر کنند. دولت مصمم 
است با تمام توان از آنها حمایت کند. این حمایت ما 
از  باید  هم حقوقی و هم مالی است. حمایت مالی 
شرکت دانش بنیان انجام شود. زمینه تولید و بازاریابی 
پایان  در  رئیسی  کنیم.  فراهم  شرکت ها  این  برای 
اورژانس  پرسنل  اورژانس، گفت:  پرسنل  از  تقدیر  با 
مشکلاتی دارند از جمله تجهیزات که در حال پیگیری 

برای حل مشکلات آنها هستیم.
رئیس جمهوری همچنین در حاشیه این همایش از 
تعدادی از خانواده های شهدای سلامت و کادر درمان و 

بهداشت کشور تقدیر کرد.

سخنگوی شورای نگهبان از 
بررسی طرح شفافیت قوای 
سه گانه دستگاه های اجرایی 
و سایر نهادها در نشست روز 
چهارشنبه گذشته این شورا 
خبر داد و گفت: در مرحله قبل 
ایرادها و ابهام های این طرح 
فراوان بود که اکثر آنها توسط 
مجلس اصلاح شد ولی چند 
مورد معدود باقی مانده است

رئیس مجلس با اشاره به 
مردمی سازی و جاری سازی 
تکنولوژی وزارت دفاع ادامه 
داد: دنیا این تجربه را دارد 
که پیشرفت اساسی، تغییر 
پلتفورم ها و تکنولوژی های 
جدید ابتدا در نیروهای مسلح 
و بخش نظامی کشورهای دنیا 
رخ می دهد و سرریز این دانش 
و تکنولوژی های پیشرفته به 
بخش مردمی منتقل می شود

اصلاح طلبان  توسط  و  دهم  مجلس  در  ابتدا  که  نهادها«  سایر  و  اجرایی  دستگاه های  سه گانه،  قوای  »شفافیت  طرح 
گرفته که  قرار  یازدهم  مجلس  اصولگرای  نمایندگان  کار  دستور  در  پیش  ماه ها  از  حالی  در  شده بود،  پیشنهاد  دوره  آن 
مجلس یازدهمی ها ماه ها بر تصویب طرحی با عنوان »شفافیت آرای نمایندگان« اصرار کرده و به نتیجه نرسیدند. هرچند 
حالا ماه ها از جایگزینی طرح پیشنهادی اصلاح طلبان دوره دهم با طرح مورد علاقه خودشان نیز می گذرد و همچنان خبری 
از تحقق شعار انتخاباتی این مجلس نیست. مجلسی که با شعار »شفافیت« روی کار آمد و هنوز در تحقق آن به نتیجه 

روشنی دست نیافته است.

هادی طحان  نظیف: هیات 
عالی نظارت مجمع تشخیص 
مصلحت نظام هم ایرادهایی 

به این طرح گرفته بود و 
اخیراً هم نامه ای به ما دادند 

که در این نامه آمده اکثر 
ایرادهای آنان همچنان به 

قوت خودش باقی است

گزارش روز

|  
لنا

 ای
 |

وزارت دفاع و مرکز پژوهش های مجلس تفاهم نامه همکاری امضا کردند؛

به سوی مردمی سازی و جاری سازی صنایع دفاعی
تفاهمنامه ای که برای همکاری میان وزارت دفاع 
بود،  شده  تهیه  مجلس  پژوهش های  مرکز  و 
روز گذشته و در حضور رئیس مجلس شورای 
اسلامی، به امضای امیر سرتیپ آشتیانی و بابک 
نگاهداری رسید. آن طور خبرگزاری رسمی مجلس 
در گزارشی از برگزاری نشست مشترک دیروز نهاد 
پارلمان و وزارت دفاع منتشر کرد، رئیس مجلس 
با اشاره به دستاوردها و پیشرفت های اساسی 
صنایع دفاعی و انتقال آن به بخش مردمی بر 
مرکز  و  وزارتخانه  این  میان  ارتباطی  پل  ایجاد 
همین  بر  و  تأکید کرده  مجلس  پژوهش های 
اساس نیز تفاهمنامه ای که از قبل تهیه و تنظیم 
شده بود، میان وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای 
مسلح و مرکز پژوهش های مجلس رد و بدل 
شد و به امضای امیر سرتیپ آشتیانی وزیر دفاع 
پژوهش های  مرکز  رئیس  نگاهداری  بابک  و 
مجلس رسید. تفاهم نامه ای که قرار است بر پایه 
آن، خلاءهای قانونی شناسایی شده و طرح ها و 
لوایحی تبیین شود که به دنبال آن مردمی سازی و 
جاری سازی تکنولوژی وزارت دفاع به بخش های 

مختلف کشور صورت گیرد.
این در حالی بود که محمدباقر قالیباف در این 
و  دفاع  وزارت  تلاش  اینکه  بیان  با  نشست، 
از  جلوگیری  برای  تضمینی  مسلح  نیروهای 
مجلس  »در  است، گفت:  پیش رو  جنگ های 
که  داریم  را  تاکید  این  و  می کنیم  تلاش 
دستاوردها و پیشرفت های اساسی صنایع دفاعی 
به بخش مردمی و کشوری نیز انتقال یابد که 
برای آن نیازمند پل ارتباطی، روان و مشخصی 
های  پژوهش  مرکز  زمینه  این  در  هستیم که 
مجلس می تواند به آن کمک کند. او همچنین 
با اشاره به بازدیدهای قبلی خود از صنایع دفاع، 
را  دفاعی  تجهیزات  قدر  ما  »همه  عنوان کرد: 
موجب  می کنیم که  افتخار  آن  به  و  می دانیم 
شده،  کشور  موثر  بازدارندگی  قدرت  افزایش 
خودکفایی  این  که  می کنیم  افتخار  همچنین 
باعث عزت و شکوفایی شده و افزایش اعتماد 
ملی در مردم را به همراه دارد؛ ضمن اینکه این 
صنعت و حرکت، حرکت توسعه ای آن الگویی 
انقلاب  تراز  در  پیشرفت کشور  و  توسعه  برای 

تلاش  اینکه  بیان  با  قالیباف  است.«  اسلامی 
نیروهای مسلح تضمینی  و  دفاع  وزارت  امروز 
برای ایجاد بازدارندگی و جلوگیری از جنگ های 
پیش رو است، گفت: »دکترین دفاعی جمهوری 
اسلامی ایران برقراری صلح و ثبات و دفاع از 
مستضعفان بوده و به دنبال کشورگشایی نیستیم 
اما برای هر شرارت و تهاجمی، پاسخی محکم 
داریم لذا حرکت صنایع دفاع، حرکتی امیدبخش 
است.« او با اشاره به مردمی سازی و جاری سازی 
تکنولوژی وزارت دفاع ادامه داد: »دنیا این تجربه 
را دارد که پیشرفت اساسی، تغییر پلتفورم ها و 
تکنولوژی های جدید ابتدا در نیروهای مسلح و 
بخش نظامی کشورهای دنیا رخ می دهد و سرریز 
این دانش و تکنولوژی های پیشرفته به بخش 

می شود.« منتقل  مردمی 
ارتباط  این  »اگر  تاکید کرد:  ادامه  در  قالیباف 
به درستی تنظیم شود، خلاء قانونی شناسایی 
شده و استدلال ضرورت کار تبیین شود می تواند 
منجر به تدوین طرح ها و لوایحی شود که به 
جاری سازی  و  مردمی سازی  شاهد  آن  دنبال 

مختلف  بخش های  در  دفاع  وزارت  تکنولوژی 
افزایش  برای  اینکه  بیان  با  او  باشیم.«  کشور 
قدرت بازدارندگی، دفاعی، نظامی و پاسخگویی 
به هر شرارت و تهاجمی برای ایران قوی نیازمند 
اذعان  و هوشمند هستیم،  نرم  قدرت سخت، 
داشت: اما باید بدانیم و ایمان داشته باشیم که 
پایه و دکترین دفاعی ما مردم هستند و قلب 
و باور مردم متضمن افتخار و قوی بودن ما در 

است. کشور 
به  »ایمان  گفت:  همچنین  مجلس  رئیس 
سنت های الهی و مردم، پشتکار انقلابی توام با 

عقلانیت و همدلی در شرایطی که هر سه قوه 
کشور هماهنگی و همکاری دارند باعث ایجاد امید 
در مردم شده که باید از این فرصت استفاده کرد 
تا دشمن به هدف خود یعنی مشروعیت زدایی، 
بن بست نمایی و ناامید کردن مردم و مسئولان 
نرسد که ظرفیت آن نیز از بعد امکانات مادی و 
و صنایع  فراهم است  در کشور  انسانی  نیروی 
دفاعی نمونه آن است که با این روحیه در تراز 
انقلاب اسلامی توانسته تفاوت خود با بخش های 
دیگر که باور اینچنینی نداشته و با تکیه بیرونی 

دچار وادادگی شده اند را نشان دهد.«

روی خط خبر
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یک ماه قبل بود که ساخت پتروشیمی بهبهان 
اداره  از  جدی تر شد و سازندگان پتروشیمی 
مجوز  درخواست  خوزستان  زیست  محیط 
کردند. بعد از این درخواست بود که اداره محیط 
محیط  ارزیابی  باید  آنها گفت که  به  زیست 
ارزیابی امکان  زیستی داشته باشند و بدون 
اشرفی،  محمدجواد  نیست.  فراهم  ساخت 
خوزستان  زیست  محیط  حفاظت  مدیرکل 
درخواست  آن  از  ما«  »پیام  با  گفت وگو  در 
پتروشیمی  گفتیم  آنها  به  »ما  می گوید: 
امکان  زیستی  محیط  ارزیابی  داشتن  بدون 
راه اندازی ندارد و تا گزارش ارزیابی به دست ما 
نرسد و ما هم بررسی های لازم را انجام ندهیم 
مجوز شروع کار صادر نخواهد شد. از سویی 
در نامه ای کتبی به آنها گفتیم که باید استعلام 

رسمی از سازمان صنعت، معدن و تجارت هم 
هم  همین  برای  باشند  داشته  برای کارشان 
بسیار متعجب شدیم که چطور کلنگ شروع 
کار را بر زمین کوبیدند. چرا که کلنگ زنی بدون 
این موارد ممنوع است و دیروز هم به صورت 

رسمی بار دیگر به آنها اعلام شده است.«
او می گوید این پتروشیمی قرار است در کنار 
»پالایشگاه شماره دو بیدبلند« راه اندازی شود. 
»پالایشگاه شماره دو بیدبلند گازهای رها شده 
از تولید گاز را جمع آوری کرده و به محصولات 
مختلف تبدیل می کند. برخی از اینها خوراک 
صادراتی  دیگر  برخی  و  است  پتروشیمی 
است که از طریق بندر ماهشهر صادر می شود. 
زنجیره  تکمیل  برای  می خواهند  حالا  آنها 
پتروشیمی  پالایشگاه،  کنار  در  تولیدشان، 

بسازند.«
ساخت  و  است  آب بَر  صنعتی  پتروشیمی 
آن بر اساس سند آمایش سرزمین باید در 
از  یکی  این  حالا  باشد.  فارس  خلیج  کنار 
اصلی ترین پرسش ها از سازندگان پتروشیمی 
منتقل  ماهشهر  به  را  این کار  چرا  است که 
نمی کنند؟ منطقه ای که چندین پتروشیمی در 
آن فعال است و از سویی به دلیل مجاورت 
با دریا امکان استفاده از آب هم مهیا است. 
اشرفی می گوید این سوال محیط زیست هم 
است و گزارش ارزیابی برای بررسی مواردی 
از این دست تدوین می شود. »آنطور که گفته 
شده، توافق نامه هایی با آب و فاضلاب دارند تا 
در قبال خدماتی به این شرکت، اعم از کمک 
به نگهداری تصفیه خانه و ... آب در اختیارشان 

قرار گیرد. اما آنچه محرز است این است که 
باید از آب رودخانه مارون استفاده کنند.«

رودخانه ای که در ماه های گذشته مناقشاتی 
بسیاری به خود دید و ساخت »سد مارون 2« 
در کهگیلویه و بویراحمد آن هم بدون ارزیابی 
فعالان  از  بسیاری  صدای  زیستی،  محیط 
می گفتند  فعالان  درآورد.  را  زیستی  محیط 
باعث می شود حقابه تالاب  این سد  ساخت 
ساخت  حالا  و  شود  مشکل  دچار  شادگان 
بدل شده  به بلای جدیدی  پتروشیمی خود 
حقابه  باید  رودخانه ای که  آب  است  قرار  و 
به  باشد  محیط زیست و شرب و کشاورزی 

شود. ریخته  آنجا 
اشرفی با این حال معتقد است محل استقرار 
این پتروشیمی ایرادی ندارد و امکان ساختش 

در بهبهان ممکن است اما سایر موارد اعم از 
محل استفاده آب یا آلودگی و پساب آن هنوز 
مشخص نیست. »نمی توان به صراحت گفت 
در آینده این پتروشیمی چه مشکلات محیط 
زیستی ایجاد خواهد کرد. گزارش ارزیابی برای 

پیش بینی مواردی از این دست است.«

 طرحی خلاف قانون
به  صدا  و  سر  بدون  پتروشیمی  کلنگ 
زمین کوبیده شد. محمد داس مه، دبیر کمیته 
حقوقی شورای هماهنگی تشکل های محیط 
خوزستان  استان  طبیعی  منابع  و  زیستی 
»شب  می گوید:  ما«  »پیام  به  مورد  این  در 
قبل از کلنگ زنی متوجه ماجرا شدم. بسیار 
تعجب کردم. بعد از آن فعالیت برای مقابله 
با ساخت پتروشیمی را شروع کردم. به علی 
هم  زیست  محیط  سازمان  رئیس  سلاجقه، 

نوشته ایم.« نامه 
هرچند پتروشیمی گزارش ارزیابی ندارد اما 
موارد دیگری هم وجود دارد که ساخت این 
یکی  دهد.  قرار  مناقشه  محل  را  مجموعه 
خوزستان  سرزمین  آمایش  سند  آنها  از 
و  اشاره کرده  سند  این  به  داس مه  است. 
 32 و   31 صفحات  اساس  »بر  می گوید: 
سرزمین  آمایش  مطالعات  چکیده  سند 
منطقه   9 به  استان  این  خوزستان،  استان 
تبدیل شده که شهرستان آغاجاری، امیدیه 
تعریف  و  برنامه ریزی  پنج  بهبهان منطقه  و 
شده:  قید  سند  این  در  صراحتا  و  شده اند 
پایین  بالادستی و  »هر گونه صنايع آلاینده 
صنایع  و  پتروشیمی  و  شیمیایی  دستی 
پایین دستی نفت و گاز به دلیل وجود منابع 
تایید  مورد  بهبهان  شهرستان  در  کشاورزی 

نیست.« استان  آمایش 
دارد.  اشاره  هم  موجود  قوانین  سایر  به  او 
این  ساخت  آنها  اساس  بر  که  قوانینی 
اساس  »بر  است:  قانون  خلاف  پتروشیمی 
و  نفت  بخش  در  نظام  کلی  سیاست های 
 11 بند  و  رهبری  مقام  سوی  از  ابلاغی  گاز 
و  نفت  بخش  در  ساله   20 چشم انداز  سند 
مرکز  همچنین گزارش  و   1404 افق  تا  گاز 
مسلسل  شماره  به  مجلس  پژوهش های 
14480، طرح های پتروشیمی زنجیره ارزش 
سواحل  در  بالادستی  مجتمع های  کنار  باید 
قرار  عمان  دریای  و  فارس  خلیج  شمالی 
گیرند. یعنی آب های رسمی ماهشهر، پارس 
جنوبی و یا چابهار. به این ترتیب مکان یابی 
صورت گرفته خلاف ضوابط فوق و انحراف از 

است.« قانون  اجرای 
در 15 کیلومتری  است  قرار  پتروشیمی  این 
از  زیادی  تعداد  نزدیکی  در  و  بهبهان  شهر 
روستاها ساخته شود. هنوز میزان آب مصرفی 
آن مشخص نیست اما در خبرها گفته شده که 
در طرح تولید پروپیلن از پروپان حدود 700 
هزار تن از محصول پروپان پالایشگاه بیدبلند 
خلیج فارس به 600 هزار تن محصول با ارزش 
پلی پروپیلن تبدیل خواهد شد و سرمایه گذاری 
انجام شده در اجرای این طرح 950 میلیون 
عیان  تاکنون  آنچه  وجود  این  با  است.  دلار 
شده این است که نه جانمایی درستی برایش 
انجام گرفته و نه گزارش ارزیابی دارد. نکاتی 
که هرکدام از آنها می تواند دلیلی باشد تا این 
طرح عملی نشود و حالا سوال اینجاست که 
هفته  آغاز  در  مواردی  چنین  وجود  با  چطور 
دولت، کلنگ این پروژه صنعتی بر زمین زده 

شده است؟

کلنگ پتروشیمی بهبهان در حالی به زمین زده شده که این طرح ارزیابی محیط زیستی ندارد و قرار است از آب مارون استفاده کند

کلنگ پتروشمی بر کمر بهبهان
مدیرکل محیط زیست استان خوزستان: به این شرکت گفته  بودیم باید طرح ارزیابی محیط زیستی داشته باشد و بعد از ارائه این 

طرح، ساخت این پتروشیمی بررسی شود اما آنها کلنگ احداث را بر زمین زدند
دبیر کمیته حقوقی تشکل های محیط زیستی استان خوزستان: هر گونه صنايع آلاینده بالادستی و پایین دستی شیمیایی و 

پتروشیمی و صنایع پایین دستی نفت و گاز به دلیل وجود منابع کشاورزی در شهرستان بهبهان مورد تایید آمایش استان نیست

درخواست ۱۳ استان برای 
ایجاد قرق اختصاصی

حیات   مدیریت  و  حفاظت  دفتر  سرپرست 
منابع طبیعی و  با سازمان  رایزنی  از  وحش 
آبخیزداری کشور برای احداث قرق های جدید 
خبر داد. غلامرضا ابدالی در گفت وگو با ایسنا 
به آخرین وضعیت قرق های اختصاصی اشاره 
کرد و گفت: در حال حاضر پنج قرق اختصاصی 
در سطح کشور داریم و تعدادی نیز در حال 
آماده سازی هستند چرا که ابتدا باید موافقت 
سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری را دریافت 
از شورای عالی محیط زیست  کنیم سپس 
برای قرق مجوز بگیریم. این قرق ها در حال 
حاضر در مرحله موافقت سازمان منابع طبیعی 
با  رایزنی هایی  باید  و  هستند  آبخیزداری  و 
به  دهیم.  انجام  مشکل  حل  برای  سازمان 
همین دلیل هنوز مجوز برای قرق های جدید 

صادر نشده است.
زیست  محیط  معاون  اکبری  این  از  پیش 
طبیعی سازمان محیط زیست درباره وضعیت 
افزایش تعداد قرق های اختصاصی عنوان کرده 
دفاتر  آمده که  تهران  به  پیشنهاداتی  بود که 
تخصصی معاونت محیط زیست طبیعی آن ها 
را بررسی کرده است. سازمان حفاظت محیط  
زیست هماهنگی را با سازمان منابع طبیعی 
و آبخیزداری انجام داده و بحث هایی درباره 

موضوع قرق ها در جریان است.
از  مختلفی  استان های  به  نیز  ادامه  در  او 
جنوبی،  خراسان  شمالی،  خراسان  جمله 
که  کرد  اشاره  هرمزگان  و  اصفهان  کرمان، 
پیشنهادات خود را برای قرق های اختصاصی 
مطرح کرده اند و تقریبا از 13 استان مختلف 
بنابر  اما  دارند  را  متعددی  درخواست های 
رایزنی های انجام شده با سازمان منابع طبیعی 
و آبخیزداری کشور، بخش هایی که مورد تایید 

هستند. اولویت  در  باشند،  سازمان  این 
ابدالی درباره این درخواست ها توضیح داد: 
درخواست ها را بررسی  و پرونده ها را تکمیل 
از سازمان منابع طبیعی و  اما هنوز  کرده ایم 

نگرفته ایم. آبخیزداری کشور مجوز 
محیط  عالی  شورای  در  منطقه  پنج  تاکنون 
زیست برای قرق اختصاصی کشور به تصویب 
رسیده است. سه منطقه در یزد، یک منطقه 
در کرمان و یک منطقه در سمنان قرار دارد. به 
گفته ابدالی عمده این پنج قرق در استان های 
سمنان و یزد برای گونه های پستاندار علف خوار 
بزرگ از جمله کل و بز و قوچ و میش هستند.
اختصاصی  قرق های  خوب  وضعیت  به  او 
موجود اشاره کرد و گفت: از قرق های فعلی 
قرق های  گرفته ایم.  مثبتی  و  خوب  پاسخ 
چهارگانه  مناطق  از  خارج  باید  اختصاصی 
محیط زیست و از نظر جمعیت گونه در سطح 
پایینی باشند. این تعداد گونه مورد نظر پس 
از تحویل به قرق، در یک بازه زمانی دو ساله 
مورد سنجش قرار می گیرند. در نهایت پس 
می پردازیم. این گونه ها  پرورش  به  از سنجش 

رئیس فراکسیون محیط زیست:

باید از همه ظرفیت های 
بین المللی برای مقابله با 
تغییر اقلیم استفاده شود 
مجلس  زیست  محیط  فراکسیون  رئیس 
گفت: باید از تمام ظرفیت های بین المللی مانند 
اجلاسیه های  و  نامه ها  مقاوله  کنوانسیون ها، 
بین المللی برای مقابله با تغییر اقلیم استفاده 
شود. به گزارش ایسنا، سمیه رفیعی با بیان 
اینکه »تغییرات اقلیمی کل کشورها را تحت 
تاثیر قرار داده است«، تاکید کرد: کشور ما به 
سبب شرایط اقلیمی و قرارگیری در کمربند 
برخی کشورها متاثر  از  بیشتر  خشک زمین 
افزود:  او  است.  شده  اقلیمی  تغییرات  از 
بروز پدیده گرد و غبار، کم آبی، خشک شدن 
تالاب ها، از بین رفتن محصولات کشاورزی و 
… همگی نشانه نشان دهنده اثرات مخرب 
گرمایش جهانی بر اقلیم کشور است. رئیس 
فراکسیون محیط زیست مجلس با تاکید بر 
برنامه هایی جهت  باید  این که همه کشورها 
اقلیمی  تغییرات  اثرات  با  مقابله  و  کاهش 
داشته و نسبت به آن متعهد باشند، افزود: برای 
به  اقدامات کشورها  باید  این پدیده،  بر  غلبه 
صورت هماهنگ صورت گیرد تا اثرات منطقه ای 
و جهانی تغییرات اقلیمی مهار شود. رفیعی 
با  مقابله  برای  »کوتاهی هایی  اینکه  بیان  با 
تغییرات اقلیم طی دهه های گذشته در کشور 
صورت گرفته است«، تصریح کرد: متاسفانه از 
ظرفیت های جهانی برای مقابله با این پدیده 
در کشور استفاده نشده است. او با بیان اینکه 
»امروز بیشترین تمرکز نهادهای بین المللی بر 
تغییرات اقلیمی است که تمام جهان را متاثر 
کرده است«، تاکید کرد: در حوزه مجلس نیز 
المجالس  بین  اتحادیه  ظرفیت  از  استفاده 
جهان )IPU( جهت تسریع در انتقال دانش 
حمایت های  مشترک  صندوق  ایجاد  و  فنی 
مالی و فنی بین پارلمان کشورهای عضو برای 
ضمن  می تواند  اقلیم  تغییر  اثرات  با  مقابله 
اجرای حرکتی مردمی و همه جانبه برای مقابله 
با این پدیده، موجب جلب مشارکت و نزدیکی 

دولت ها در این مقوله شود.

محمد داس مه: بر اساس 
سیاست های کلی نظام در بخش 

نفت و گاز ابلاغی از سوی مقام 
رهبری و بند 11 سند چشم انداز 
20 ساله در بخش نفت و گاز تا 

افق 1404 و همچنین گزارش 
مرکز پژوهش های مجلس 
به شماره مسلسل 14480، 

طرح های پتروشیمی زنجیره 
ارزش باید کنار مجتمع های 

بالادستی در سواحل شمالی 
خلیج فارس و دریای عمان قرار 

گیرند. یعنی آب های رسمی 
ماهشهر، پارس جنوبی و یا 

چابهار. به این ترتیب مکان یابی 
صورت گرفته خلاف ضوابط فوق و 

انحراف از اجرای قانون است

کلنگ ساخت پتروشیمی بهبهان در حالی دو روز قبل بر زمین کوبیده شد که این پتروشیمی ارزیابی محیط زیستی ندارد و ساخت آن 
خلاف سند آمایش سرزمین است. اما ماجرا فقط همین نیست. محیط زیست خوزستان از این کلنگ زنی بی خبر بوده و مدیر کل اداره 
محیط زیست استان خوزستان می گوید از اتفاق رخ داده متعجب است، هرچند محل استقرار آن را چندان مورد ایراد نمی داند. این 
در حالی است که این کلنگ زنی، ماجرای ساخت پتروشیمی میانکاله را هم زنده کرده است؛ پروژه ای در مرتع حسین آباد بهشهر که به 
دلیل نزدیکی به ذخیره گاه زیست کره میانکاله و ایجاد آلودگی برای محیط زیست و همه مشکلات دیگرش متوقف شد. حالا فعالان 
محیط زیست خوزستان که در هفته دولت شاهد همه فعالیت های صنعتی جدید از جمله کلنگ زنی پتروشیمی بهبهان بوده اند، معتقدند 
ساخت پتروشیمی بهبهان هم توجیه ندارد و بر اساس سند آمایش سرزمین، نباید در این شهر صنایع آلاینده بالادستی و پایین دستی 
شیمیایی و پتروشیمی و صنایع پایین دستی نفت و گاز ساخته شود. این در حالی است که محل تامین آب این پتروشیمی هم محل 
مناقشه است و قرار است از رودخانه مارون تامین شود. رودخانه ای که آن هم در ماه های گذشته نامش بسیار شنیده شد و ساخت سد 

مارون 2 بر روی آن نگرانی های زیادی به دنبال آورد.

محمدجواد اشرفی: این 
پتروشیمی قرار است در کنار 

»پالایشگاه شماره دو بیدبلند« 
راه اندازی شود. پالایشگاه شماره 

دو بیدبلند گازهای رها شده از 
تولید گاز را جمع آوری کرده و 
به محصولات مختلف تبدیل 

می کند. برخی از اینها خوراک 
پتروشیمی است و برخی دیگر 
صادراتی است که از طریق بندر 
ماهشهر صادر می شود. آنها حالا 
می خواهند برای تکمیل زنجیره 

تولیدشان، در کنار پالایشگاه، 
پتروشیمی بسازند
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کل  اداره  عمومی  روابط  اداره  رئیس 
و  کهگیلویه  زیست  محیط  حفاظت 
در  پلنگ  یک  مشاهده  از  بویراحمد 
محدوده باغات شهر سی سخت خبر داد و 
روزی  شبانه  محیط بانان گشت های  گفت: 
اند،  داده  افزایش  آن محدوده  در  را  خود 
باشند  را داشته  کشاورزان جوانب احتیاط 
 1540 سامانه  با  مشاهده  صورت  در  و 

. بگیرند  تماس 
فیلمی  دیروز  صبح  از   ، ایرنا  به گزارش   
از  حضور شبانه یک قلاده پلنگ در جاده، 
باغات  تا  معدنی شهرداری  آب  فاصل  حد 
انگور واقع در محدوده بندان سی سخت در 

می شود. دست  به  دست  مجازی  فضای 
رعایت  به  توصیه  با  سینایی  هادی 
سی سخت  بندان  منطقه  مردم  خونسردی 
گفت: پلنگ حیوانی انسان گریز است و تا 
جایی که بتواند به انسان نزدیک نمی شود، 
مواردی که  در  داده  نشان  به کرات  تجربه 
افتاده است  اتفاق  از طرف پلنگ  حمله ای 
انسان با چوب دستی، تبر، اسلحه و غیره 
که  گونه ای  به  شده،  آن  تحریک  موجب 
حیوان احساس خطر کرده و به منظور دفاع  

. می کند  حمله 
سینایی ادامه داد: توسعه ساخت و سازها 
در جنگل ، تغییر کاربری اراضی به ویلاهای 
اشغال  مرتع،  و  دام  تعادل  عدم  تفریحی، 
توسط  ارتفاعات  در  )چشمه ها(  آبشخورها 
گله های دام اهلی که منجر می شود سایر 
تشکیل  را  پلنگ  عمده  غذای  که  گونه ها 
می دهند به پایین دست مهاجرت اجباری 
مهاجرت  هم  پلنگ  آن  از  تبع  به  و  کنند 

رفتن  بین  از  و  انسانی  مزاحمت های  کند، 
قارچ های خوراکی ،  زیستگاه  شامل کندن 
جنگل زدایی،  سازی،  جاده  معدن،  ساخت 
آتش سوزی و چرای بیش از حد دام منجر 
به وارد آمدن آسیب فراوان به زیستگاه های 

می شود. ارزشمند  اینگونه  طبیعی 
پلنگ  غذایی  منابع  شدن  او، کم  به گفته 
تکه شدن  تکه  بالادست،  در  انسان  توسط 
 ، ژنتیکی  ارتباط  قطع   ، پلنگ  زیستگاه 
گروهای  تشکیل  و  بزرگ  گروهای  حذف 
سبب  که  است  عللی  از  کوچک  بسیار 

می شود تا گاهی این گونه حیوانی به برخی 
شود. نزدیک  روستاها  از 

گشت های  بانان  محیط  کرد:  تاکید  او 
افزایش  منطقه  این  در  را  خود  کنترلی 
به  پلنگ  حمله  بابت  از  اما   اند  داده 
این  اصولا  و  ندارد  وجود  نگرانی  انسان 
توصیه   نمی کند  حمله  انسان  به  حیوان 
اقدام  هرگونه  از  خودداری  می شود ضمن 
خودسرانه صبوری بیشتری به خرج دهند 
این  در  لازم  اقدامات  زیست  محیط  تا 

دهند. صورت  را  زمینه 

مشاهده یک پلنگ در باغ های سی سخت
حیات وحش

پروژه هایی در کشور در 
سال های قبل آغاز شده اند 

که کاملًا سردرگم هستند زیرا 
ارزیابی های محیط زیستی 

خیلی شفاف درباره آن ها 
اعلام نشده است

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست:

بسیاری از پروژه ها استخوان لای زخم محیط زیست شده اند
زیست  محیط  حفاظت  سازمان  رئیس 
پروژه های  از  خیلی  متاسفانه  گفت: 
استخوان لای زخم  به  تبدیل  کشور 
در  پروژه هایی  شده اند.  زیست  محیط  
آغاز شده اند که  قبل  در سال های  کشور 
ارزیابی های  زیرا  هستند  سردرگم  کاملًا 
زیستی خیلی شفاف درباره آن ها  محیط 

است. نشده  اعلام 
عنوان  سلاجقه  علی  ایسنا  گزارش  به 
محیط   حفاظت  سازمان  رویکرد  کرد: 
زیست و دولت رو به  جلو و در این راستا 
گرفته  نظر  در  نیز  بین المللی  دیپلماسی 
پروژه ها  تمام  کشور  درون  است.  شده 
بر  مبتنی  و  علمی  رویکردهای  از طریق 
واقعیت و قانون در حال انجام هستند و 
مطمئناً روزهای خوش فرا خواهد رسید.
زیست  محیط   حفاظت  سازمان  رئیس 
درباره رویکرد این سازمان در یک سالگی 
عمر دولت سیزدهم گفت: رویکرد دولت 
است.  کامل  به صورت  معضلات  حل 
حوزه  در  دارند  تأکید  رئیس جمهوری 
محیط  زیستی نباید ذهنیت برای مردم 
شفافیت  جهت  همین  به  و  شود  ایجاد 

است. ضروری 
او با تأکید بر اینکه نباید در رفع معضلات 
زمانی  بازه  زیست  و چالش های محیط  
بیان  دهیم،  قرار  مدنظر  را  چندساله 
پروژه های  از  خیلی  متاسفانه  کرد: 
استخوان  لای زخم  به  تبدیل  کشور 
در  پروژه هایی  شده اند.  زیست  محیط  
آغاز شده اند که  قبل  در سال های  کشور 
ارزیابی های  زیرا  هستند  سردرگم  کاملًا 

زیستی خیلی شفاف درباره آن ها  محیط 
است. نشده  اعلام 

رئیس سازمان حفاظت محیط  زیست در 
عین  حال از حل مشکلات به صورت گام 
 به گام گفت و تاکید کرد: این پروژه ها بر 
زیست  محیط   و  کشور  مصالح  اساس 
این  از  نیز  جمهوری  رئیس  و  است 

می خواهد. را  قانون  اجرای  سازمان 
کرد:  عنوان  ارومیه  دریاچه  درباره  او 
پروژه تونل انتقال آب به دریاچه ارومیه، 
این  در  مصوباتی  است که  پروژه کلانی 
باره وجود دارد و در این راستا اعتباراتی 
شده  هزینه  دریاچه  این  برای  کشور  از 
مشکل  با  آب  انتقال  تونل  پروژه  است. 
آن  ترمیم  حال  در  و  است  مواجه شده 
هستیم. با انتقال 600 میلیون مترمکعب 
آب در سال از طریق این تونل به طور قطع 
دریاچه شرایط بهتری خواهد داشت. سد 
کانی سیب ظرفیت این انتقال آب را دارد.
سلاجقه با تاکید بر ضرورت صرفه جویی 
در مصرف آب در حوضه ارومیه گفت: فاز 
دوم کار در حوضه احیای دریاچه ارومیه 
جهاد  وظایف  که  است  نرم  افزاری  فاز 
کشاورزی و وزارت نیرو باید انجام شود. 
وزارت نیرو خوشبختانه امسال نسبت به 
را  ارومیه  سال های قبل، حق آبه دریاچه 

تا حدودی تأمین کرده است.
به  باتوجه   حاضر  حال  در  افزود:  او 
تبریز  و  ارومیه  تصفیه خانه های  اینکه 
مناسبی  افتتاح هستند، حجم  حال  در 
از حق آبه توسط دریاچه ارومیه دریافت 

شد. خواهد 

اقلیم
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از نگاه شما کرونا با نظام آموزشی ما چه 
به  کرونا  دقیق تر   عبارت  به  یا  کرد؟ 
کیفیت آموزش  و دسترسی به آموزش چه 

آسیب هایی زد؟
است که  دستگاهی  پرورش  و  آموزش  فانی: 
زیرساخت نیروی انسانی هر جامعه ای را تربیت 
می کند. اگر می خواهیم به توسعه پایدار برسیم  
باید نیروی انسانی قوی داشته باشیم . نیروی 
انسانی قوی را باید آموزش و پرورش تربیت 
توسعه  سازمان  پرورش  و  آموزش  لذا  و  کند 

پایدار است.
 کرونا یک نکته مثبت داشت که باعث شده 
آموزش های هوشمند یا مجازی ظرف مدت 6 
ماه یا یک سال به اندازه 20 سال در کشور ما 
رشد کند. یعنی ما از 15 سال پیش  از آموزش 
هوشمند  و کلاس  هوشمند  مدرسه   ، مجازی 
حرف می زدیم اما هیچ کاری نمی کردیم و فقط 
در شعار بود. ما باید از این دست آورد به نفع 

دانش آموز  و توسعه کشور استفاده کنیم.
از طرف دیگر باید بدانیم که بر اساس مقالات 
بهترین  در  اخیر  دوسال  یکی  در  دنیا  علمی 
درصد  شصت  مجازی،  آموزش های  حالت 
داده  نشان  اثربخشی  حضوری  آموزش های 
است.  ما دوسال  تحصیلی مان در دوران کرونا 
بوده است بنابراین دو تا 40 درصد عقبیم ، چون  
آزمون ها خیلی دقیق نبود. ما یک عقب ماندگی 
داریم. کم  علمی در مجموعه دانش آموزانمان 
پیامدهای کرونا  از  دیگر  یکی  بچه ها  تحرکی 
تحرک  می روند  مدرسه  وقتی  بچه ها  است. 
دارند  اما در این دوسال اخیر دانش آموز وزنش 
زیاد شده چاقی ناخواسته در دانش آموزان ما 
ایجاد شده است. مشکل دیگر مسئله قامت 
تبلت روی  از  . استفاده مداوم  کودکان است 
استخوان های گردن کودکان  و  فقرات   ستون 
اثر دارد و موجب ساییدگی می شود. در آینده 
عمودی ،  قامت  به جای  کودک  است  ممکن 

قامت خمیده داشته باشد.

ما بعد از کرونا با مسئله ترک تحصیل 
دانش آموزان هم روبه رو شدیم.

بله! مشکل جدی تری که کرونا برای ما به وجود 

آورده معضل ترک تحصیل است. در رسانه ها 

اعلام شد سه میلیون دانش آموز ترک تحصیل 
کرده اند.  بار دیگر گفتند 4 میلیون، آخرین بار 
سرپرست آموزش و پرورش در همین دولت 
سیزدهم اعلام کرد 960 هزار نفر ترک تحصیل 
بگیریم  نظر  در  را  آمار  کمترین  اگر  کرده اند. 
دانش آموز  هزار  است که 960   این  معنایش 
این  کردن  شناسایی  و  نمی روند  مدرسه 
بنابراین  دانش آموزان کار بسیار سختی است. 
بازماندگان از تحصیل  بحث ترک تحصیل  و 
مشکل دیگر کرونا بوده است . موضوع بعدی 
تربیت اجتماعی بچه هاست  یعنی دانش آموز 
به دلیل تنها بودنش در خانه با تبلت و ... کار 
می کند. تربیت اجتماعی این دانش آموز افول 
کرده  و فردگرا و درونگرا شده است. باید برای 
تعامل دانش آموزان هم فکری کرد. هر کدام از 

است.  پروژه  موارد یک 

آقای میدری شما از آسیب های کرونا 
به نظام آموزشی چه تحلیلی دارید؟

میدری:  تاثیر کرونا بر هیچ بخشی از زندگی 
اقتصادی، اجتماعی و... به اندازه آموزش نبوده 
است زیرا بقیه بخش ها می توانند برگردند. مثلا 
بخش گردشگری در کرونا خیلی آسیب دید 
ولی به محض اینکه شاید نسبتا بهبود پیدا کرد. 
در سیستم آموزشی تاثیرات ماندگاری داریم که 
اگر آن ها را خوب درک نکنیم می تواند نسل های 
آینده را اسیر شرایط کرونا کند. گزارشی را سازمان 
یونیسف به همراه یونسکو و بنیاد بیل گیتس 
تهیه کردند که تاثیر کرونا را بر  جهان مورد بررسی 

قرار گرفت.
آمده  این گزارش  در  اطلاعاتی که  اساس  بر 
است در طول یک دهه آینده اگر ما اقدامات 
موثر برای جبران آثار کرونا نداشته  باشیم چیزی 
حدود 21هزار میلیارد دلار از درآمد کل بشر یعنی 
سالانه دوهزار میلیارد دلار درآمد بشر کاهش پیدا 
می کند. زیرا انسانهایی که در این دوره از آموزش 
حضوری محروم ماندند نمی توانند کارآفرینی ها 
توانایی ها و حتی  انعطاف پذیری - که یکی از 
مهم ترین ویژگی در زندگی اجتماعی است - را 
داشته باشند. زندگی با همسالان می تواند انسان 
را منعطف کند. دانش آموزی که دو سال مدرسه 

یادگیری  رفتاری  غلط  عادت های  است  نرفته 
در او شکل گرفته است. بر اساس این گزارش 
حدود 16 درصد تولید ناخالصی داخلی در این 
یک دهه کاهش پیدا می کند  و باید دولت ها به 

کمک  ملت ها اقداماتی انجام دهند.
براساس  اطلاعاتی که در این گزارش آمده است 
همه کشورها با پدیده ای به نام ضعف تحصیلی 
روبه رو شده اند. دو پدیده فقر یادگیری را تشکیل 
می دهد 1. دانش آموزانی که مدرسه نمی روند 2. 
بچه هایی که در مدرسه هستند اما آموزش لازم 

را نمی بینند.
درصد   57 دنیا  در  تخمین  این  اساس  بر 
را  لازم  یادگیری  ابتدایی  دوره  در  دانش آموزان 
ندارند که این آمار در دوران کرونا به 70 درصد 
رسیده است. این آمار در کشورهای خاورمیانه و 
شمال آفریقا از 63 درصد به 70 درصد افزایش 
تخمین هایی که  اساس  بر  است.  پیدا کرده 
ایران در دوره  بین المللی در مورد  سازمان های 
بازمانده  کودکان  خوشبختانه  دارند  ابتدایی 
بر  نداریم.  زیادی  مدرسه  از  خارج  تحصیلی 
اساس تخمین هایی که امروز بر آن اتفاق نظر 
وجود دارد 140 هزار کودک ابتدایی قبل از کرونا 
به مدرسه نمی رفتند که حدود 30 هزار نفر آنان 
کودکان دارای معلولیت اند و توانایی مدرسه رفتن 
ندارند. اما 110 هزار کودک به دلایل فرهنگی یا 

نمی رفتند. مدرسه  اقتصادی 

  این آمار چقدر رشد کرده است؟
سوی  از  که  آماری  اساس  بر  میدری: 
اعلام شده  اخیرا  پرورش  و  آموزش  مسئولان 
در  نفر  هزار   210 به  دانش آموزان  این  شمار 
از  بازماندگان  آمار  است.  رسیده  ابتدایی  دوره  
تحصیل در دوره متوسطه اول و دوم همیشه 
در ایران  بالاتر بوده است. بر اساس برآوردهای 
بین المللی، این آمار در ایران  32 درصد بوده 
است که نسبت به کشورهای دیگر کم است. 
در اروپا  10 درصد بوده که به 14 درصد رسیده 
است. یعنی 40 درصد  افزایش پیدا کرده است 
نسبت به سطح اولیه. بنده فکر می کنم درصدها 
در ایران بالا باشد. از طرف دیگر در بحث کرونا 
باید بررسی شود که چند درصد کودکان ایران 
دچار ضعف تحصیلی شدند. در بحث تاثیر کرونا 

بر فقر یادگیری و فقر آموزشی آمارها در ایران 
متفاوت بوده است مثلا گفته شد سه  میلیون 

ندارند. دانش آموز گوشی هوشمند 
جایگزین  کاملا  را  مجازی  آموزش  ایران  در 
دیگر  کشورهای  در  حضوری کردیم.  آموزش 
آموزش  از طریق صدا و سیما ، از طریق مدرسه 
به صورت نوبت بندی انجام می شد. در دوران 
کرونا همه بچه ها با هم مدرسه نمی رفتند اما 
می رفتند که  مدرسه  به  یک بار  هفته  طول  در 
نرفتن به مدرسه تبدیل به یک عادت نشود. اما 
در  ایران  در سیستم آموزشی توسط معلم ها، 
آموزش و پرورش  این اجازه را به معلمان داد 
در خانه بنشینند  آموزش غیرحضوری بدهند در 
صورتی در کشورهای دیگر اگر مدرسه هم تعطیل 
می شد معلم حتما باید  مدرسه می رفت. آن 
چیزی که در ایران به فقر یادگیری منجر شده 
است خارج از مدرسه بودن دانش آموزان  در دوره 
ابتدایی نیست بلکه  ضعف تحصیلی است این 
ضعف تحصیلی در آموزش مجازی به دلایلی 
که من گفتم حتما افزایش پیدا کرده است که 

نیازمند سنجش دوباره هستیم.

یادگیری  فقر  به  شما  میدری!  آقای   
یادگیری  فقر  کنار  در  اما  اشاره کردید 
حتما کرونا بر شمار بازماندگان از تحصیل 
هم تاثیر گذاشته است .  چقد آمار بازماندگان 
از مدرسه در دوران کرونا تشدید شده است؟

در دورانی که من وزارت رفاه بودم کار مشترکی با 
آموزش و پرورش داشتیم تحت انسداد مبادی 
رفاه  اطلاعات  پایگاه  طریق  از  ما  بی سوادی. 
ایرانیان شمار کودکانی که در دوره سنی ابتدایی 
بررسی  را  نیستند  اما در مدرسه  متولد شدند 
کردیم. این بررسی نشان می داد در سال95 تا 
1400 بین 130 _ 150 هزار کودک ابتدایی بازمانده 
برآوردهای  خود  اساس  بر  بودند.  تحصیل  از 
آموزش و پرورش در دوره متوسطه اول و دوم 

700 یا 600 هزارتا می رسیده است.
خرمشهر  شهرستان  در    1400 تابستان  در 
مطالعه ای  انجام دادیم و متوجه شدیم از 25 
هزار کودک ابتدایی دو هزار نفر آنها  ثبت نام کرده 
بودند اما در کلاس های مجازی حضور نداشتند. 
اگر مبنا را همین ده درصد لحظا کنیم در سطح 
ملی آمار بالایی می شود. یا در همین مطالعه 
معلوم شد حدود 7 هزار کودک برای کتب درسی 
ثبت نام نکردند. بنابراین اگر شهرستان خرمشهر 
را نمونه بگیریم ابعاد فقر آموزشی در دوره کرونا 

به شدت افزایش پیدا کرده است. 

جناب فانی از نظر شما بر اثر پیامدهای 
از  بازمانده  آموز  دانش  چقدر  کرونا 

تحصیل داریم؟
قابل  حتما  اما  ندارم  دقیقی  آمار  الان  بنده 
پیروز شد 7  انقلاب  روزی که  است.   توجه 
از  بعد  میلیون 900 هزار دانش آموز داشتیم  
انقلاب تا 19 میلیون دانش آموز هم افزایش 
بچه ها  آوردن   و  ثبت نام  با  رابطه  در  یافت. 
قابل  کارنامه  یعنی  بودیم  موفق  کلاس  به 
دفاعی است. زمانی که بنده وزیر بودم  هیچ 
نبود  دلیل  به  نداشت که  وجود  دانش آموزی 
به  البته  باشد.  کرده  تحصیل  ترک  مدرسه 
بودن  یا مختلط  اقتصادی خانواده  دلیل فقر 
کلاس و مرد بود معلم بعضی از خانواده اجازه 
درس خواندن به دخترانشان را نمی دادند. در 
دوره وزارت بنده  120 مدرسه در کشور وجود 
داشت که  فقط یک دانش آموز در آن درس 
می خواندند یعنی یک معلم و یک دانش آموز 
 که به این موضوع می گویم عدالت کمی  یعنی 
به لحاظ کمیت وضعمان قابل دفاع است. اما 
اختلاف  نیست.  دفاع  قابل  لحاظ کیفیت  به 
طبقاتی بین مدارس  خیلی زیاد شده است 
مثلا مدرسه ای داریم که خیلی لاکچری است 
و مدارسی داریم که از امکانات اولیه محروم 
بنابراین تقسیم بندی عدالت کمی و  هستند. 
کیفی هم جا دارد که باید در آن تامل شود. 
امروز ما با فاصله شدید طبقاتی  در مدارس 

هستیم.   مواجه  کشور 

پس در واقع معتقدید این همه گیری 
بخش  در  را  اجتماعی  عدالت  کرونا 

آموزش ضعیف تر هم کرده است؟
هوشمند  دانش آموزانی که گوشی  بله!  فانی: 
ندارند نمی توانستند در دوران کرونا از آموزش های 
آنها  منطقه   در  مثلا  یا  کنند  استفاده  آنلاین 
اینترنت نبود. خیلی از مناطق اینترنت مناسبی 
نداشتند که بچه ها بتوانند استفاده کنند. ما یک 
چهل  مردم که  نام  به  داریم  خیریه  موسسه 
منطقه محروم آموزشی را تحت پوشش دارد در 
بعضی از این مناطق اصلا اینترنت نبود. ما برای 
بچه ها کتاب های کمک آموزشی تهیه می کردیم 

تا  بتوانند عقب ماندگی درسی شان را جبران کنند.

  آقای میدری از اثر کرونا بر اقتصاد و 
 ( ناخالصی گفتند  و شما هم  تولید 
فانی( سه آسیب عمده در پاسخ به سوال 
نخست صورت بندی کردید . اگر قرار باشد 
برای کوتاه مدت بتوانیم آثار زیان بار کرونا را 
بهبود  را  عدالت  و شاخص  کنترل کنیم  
دهیم چه  سیاستی باید در کشور در پیش 

گرفته شود؟
فانی: همان طور که اشاره کردم باید در سه زمینه 
پروژه هایی تعریف شود. مثلا  در مسئله افت 
آموزشی  باید بررسی کرد کدام یک از درس های 
ما  پیوستگی دارد. مثل ریاضی که  دانش آموز 
تا ریاضی هفتم را یاد نگیرد  مباحث پایه هشتم 
را نمی فهمد. یا فیزیک، شیمی، عربی و... باید 
و  دانش آموز  بازبینی  مورد  درس ها  نوع  این 
دبیر قرار گیرد. یعنی کلاس های جبرانی برگزار 
شود. در تربیت اجتماعی اردو فراموش نشود 
دانش آموزی  جمعی  دست  حرکت  یک  اردو 
است. اردوهای دسته جمعی می تواند تربیت 
اجتماعی را در بچه ها تقویت کند. رسیدگی به 
درس تربیت بدنی هم مهم است.  تربیت بدنی 
باید علمی باشد و بر اساس مشکلات قامتی 
بچه ها و چاقی شان برنامه ریزی داشته باشیم ما 
باید 5 سال در آموزش و پرورش داستان کرونا 
را ببینیم. کرونا دوسال بوده اما آثارش حداقل 5 

سال وجود دارد.

دارد  ظاهرا  پرورش   آموزش  وزارت 
انجام  جبرانی  بخش   برای  اقدامی 
می دهد شما با توجه به تجربه ای که دارید  

فکر می کنید می تواند موثر باشد ؟
فانی: دولت  1500 میلیارد تومن برای جبران 
عقب ماندگی های آموزش تعیین کرده است. 
اما بنظر می رسد وزارت آموزش و پرورش یک 
برنامه منسجم برای تدارک  این داستان ندارد 
عضو  پرورش  و  آموزش  عالی  شورای  در  من 
هستم توصیه کرده ام تیمی را انتخاب کنند  که 
طرح چند ساله جبران کرونا را به لحاظ آموزشی، 
تربیتی و رفتاری  بنویسند. اما تا جایی که خبر 
دارم هیچ اقدامی نکرده اند کارهای مقطعی هیچ 

جواب نمی دهد.

توصیه های  و  تجربه ها  میدری!  آقای 
سیاستی که در کشورهای دیگر در رابطه 
با جبران آثار کرونا در بخش آموزش مطرح 

شده چیست؟
به طور کلی دو نوع فقر آموزشی وجود دارد 1( 
بچه هایی که مدرسه نمی روند  طبق پژوهش 
صد  از  صورت گرفت   خرمشهر  در  هایی که 
ده تای  بودند  تحصیل کرده  ترک  دختری که 
اول   بودند. در دوره  متوسطه   ازدواج کرده  آنها 
درست  اگر  است  پدیده ای  زودرس  ازدواج 
مدیریت نشود می تواند منجر به طلاق زودرس 
ترک  را کامل  مدرسه  پسرهایی که  یا  شود. 
کرده بودند و به مشاغل سختی مثل  تخلیه 
بار در بندر مشغول شده بودند و تمایلشان به 
در  بود.  رفته  بین  از  به شدت  درس خواندن 
که  شده  داده  تذکری  دنیا  در  رفاهی  متون 
اینکه اگر کشوری یارانه پرداخت می کند، این 
یارانه مشروط شود به درس خواندن بچه های 
خانواده ها. در ایران  که یارانه ها افزایش پیدا 
کرده است چیزی حدود نزدیک 400 هزار تومان 
به یک فرد یارانه داده می شود. باید این موضوع 
نمی روند  مدرسه  که  بچه هایی  کرد  رابررسی 
قطع  یا  پرداخته شود  آنها  به  پرداختی  یارانه 
ولی  بدهم  نمی توانم  صریح  پاسخ  من  شود 
ادبیات دنیا می گوید قطع کنید. در قوانین ایران 
بر اساس  قانون آموزش عمومی سال 1322 
خانواده ای که  بچه شان را مدرسه نمی فرستد 
مجرم است. بر اساس قانون حقوق کودک که 
در سال 1399 هم به تصویب مجلس رسید، 
از  باید  است.  شده  جرم انگاری  موضوع  این 
سوی دولت و  نیروهای مردمی یک  پویش 
مدرسه  به  حتما  بچه ها  شود که  ایجاد  ملی 
برگردند. حتی اگر خانواده ای فقیر است  باید 
باشیم  مثلا   داشته  انعطاف پذیر  آموزش های 
آموزش  بچه ها  این  برای  سوادآموزی  نهضت 
بگذارد. هر چند که نباید به کار کردن کودک در 
سنین آموزش تن داد اما در مواردی که چاره ای 
استفاده کرد.   هم  راه  این  از  می شود  نیست 
باید با برگزاری آزمون های هماهنگ و سراسری 
بسنجیم ببینم اثر کرونا بر کیفیت آموزشی چه 
بوده است. کلاس های جبرانی برای بچه هایی 
افت کرده  شان  نوشتن  و  خواندن  که سطح 
الزامی است. متناسب با تاثیری که کرونا بر 
آموزش گذاشته  باید شدت کلاس های جبرانی 

بیشتر شود.

پرورش  و  آموزش  نام  ثبت  ستاد  رئیس 
فرآیندهای  تا  هستیم  این  دنبال  به  گفت: 
با  و  الکترونیکی  کاملًا  صورت  به  نام  ثبت 
بیفتد؛  اتفاق  از محدوده های جدید  استفاده 
سید  است.  بیشتر  مطالعه  نیازمند  این کار 
و  عملکرد  ارزیابی  مدیرکل  هاشمی  مجتبی 
با  پرورش  و  آموزش  نام  ثبت  رئیس ستاد 
بیان اینکه ثبت نام در مدارس به دلیل تعدد 
آمارهای جمعیتی زیاد در سطح کشور متاثر 
از تصمیمات مهمی هستند؛ گفت: تصمیماتی 
که در این حوزه گرفته می شود حساسیت و 

است  لازم  و  دارد  دقیقی  بسیار  ظرافت های 
هماهنگی های بین بخشی هم درون نهادهای 
بین  در  هم  و  پرورش  و  آموزش  به  متعلق 
های  دستگاه   سایر  و  پرورش  و  آموزش 

شود. انجام  اجرایی 
رئیس ستاد ثبت نام آموزش و پرورش، گام 
دوم اقدامات مجموعه خود را نظارت بر ثبت 
نام در مدارس اعلام کرد و افزود: گام سوم 
شکایات،  مراجعات،  از  گیری  بازخورد  هم 
نگرانی ها و دغدغه هایی که به صورت گسترده 
در کشور اتفاق می افتد. ما در ستاد ثبت نام 

آموزش و پرورش تمام تلاش خود را بر این 
مبنا گذاشتیم که امر نظارت را به صورت ویژه 
دنبال کنیم؛ در تدوین دستورالعمل گام هایی 
به صورت  دستورالعمل ها  که  شد  برداشته 
نظارت پذیر تدوین شود. البته اعتقاد دارم که 
برسیم  به شرایطی  آینده می توانیم  در سال 
که از ابتدای زمان ثبت نام، دستورالعمل ها به 
صورت پایدار ارائه شود و دیگر لازم به ابلاغ 

نباشد. این دستورالعمل ها  سالیانه 
وی در خصوص نظارت بر امر ثبت نام گفت: 
در موضوع نظارت بر مدارس، 76562 مدرسه 

همکاران  از طریق  در سطح کشور  تاکنون  را 
حوزه ستاد مرکزی و یا با استفاده از مشارکت 
همکارانمان در مناطق و استان ها مورد بازدید 
قرار دادیم؛ طبیعتاً این بازرسی ها و نظارت ها 
ادامه پیدا خواهد کرد؛ در حوزه ستادی هم 

نظارت ها مورد بازبینی قرار خواهد گرفت.
والدین  شکایتی  موضوع  مهمترین  هاشمی 
در خصوص ثبت نام مدارس را دریافت وجه 
در هنگام ثبت نام مدارس دولتی دانست و 
از  هم  مدارس  در  رمزینه  نصب  عدم  گفت: 
است؛  بوده  خانواده ها  شکایتی  موارد  دیگر 
شده  نصب  مدارس  در  رمزینه  دستگاه های 
است تا میزان رضایت اولیا از روند ثبت نام در 

هر یک از مدارس به صورت برخط و اینترنتی 
توسط والدین به ما گزارش شود و نتایج این 
مرکزی  ستاد  در  تنها  شکایات  و  گزارش ها 
و  مشاهده  قابل  پرورش  و  آموزش  وزارت 

است. آمارگیری 
و  آموزش  وزارت  عملکرد  ارزیابی  مدیرکل 
رمزینه،  سامانه  بر  علاوه  کرد:  اظهار  پرورش 
مراجعه  محل   shekayat.medu.ir سایت 
است  شکایات ها  اینترنتی  ثبت  برای  مردم 
و  والدین  با  ما  ارتباط  برای  دیگری  راه  که 
ثبت شکایات خواهد بود. همچنین ستادهای 
ثبت نام در مناطق و استان ها باید پاسخگوی 

باشند. مردم  شکایتی  مسائل 

بررسی اثر کرونا بر فقر آموزشی در گفت وگو با احمد میدری و علی اصغر فانی 

کرونا فقر آموزشی را تشدید کرد 
باید برای سنجش کیفیت آموزش دانش آموزان آزمون های فراگیر ملی برگزار شود 
دولت برای کلاس های جبرانی از ظرفیت سازمان های مردم نهاد استفاده کند 

مشکل محدوده در ثبت نام مدارس همچنان پابرجاست

سازمان جهانی بهداشت:

زمان بررسی واقعیت 
کووید-۱9 است

سازمان جهانی بهداشت )WHO( اعلام کرد: با 
ثبت یک میلیون مورد فوت ناشی از کرونا در 
سال جاری میلادی زمان آن است تا واقعیت 

این بیماری بررسی شود.
به گزارش ایسنا، مسئول بخش کووید سازمان 
جهانی بهداشت روز گذشته )جمعه( گفت: پس 
از فوت یک میلیون بیمار مبتلا به کووید-19 در 
سال جاری، اکنون زمان بررسی دقیق واقعیت 

کروناویروس است.
بیماری  فنی  مسئول  کرخوف،  ون  ماریا 
اظهار  بهداشت  جهانی  سازمان  در  کووید-19 
ناراحت  کروناویروس  قربانیان  آمار  داشت: 
کننده است زیرا تستهای تشخیصی، روشهای 
بهداشت عمومی  اقدامات  درمانی، واکسن و 
برای کنترل بیماری در دسترس هستند. وی 
افزود: این موضوع را در نظر بگیرید که ما در 
سال سوم همه گیری کووید-19 قرار داریم و 
از ابزارهای لازم برای مقابله با شیوع بیماری 
و پیشگیری از مرگ و میرهای ناشی از آن 
برخوردار هستیم. بیشتر ما در برابر این اعداد 
و ارقام خنثی شده ایم. مسئول فنی بیماری 
تاکید  بهداشت  کووید-19 در سازمان جهانی 
کرد: بررسی واقعیت ضروری است. واقعا نیاز 
است بررسی شود که ما در چه جایی قرار داریم. 
ما نباید در موقعیتی باشیم که هر هفته 14 یا 
15 هزار مورد فوت ثبت شود. وی با بیان اینکه 
همه گیری پایان نگرفته، اظهار داشت: درحالیکه 
مردم به زندگی عادی خود ادامه میدهند باید 
همه گیری را پایان داد. هرچند لازم است نسبت 
به آن هوشیارتر بود. بسیاری از مردم در مورد 
زندگی با کووید صحبت میکنند اما لازم است 
مسئولانه با این بیماری زندگی کنیم. به گزارش 
مدیکال اکسپرس، ون کرخوف گفت: ثبت یک 
میلیون مورد مرگ ناشی از کرونا در سال زندگی 
با کووید نیست و گزارش 15 هزار مورد فوت در 

هفته زندگی مسئولانه با کرونا نیست.

ضرغامی مطرح کرد؛

قول ایجاد بازارچه صنایع 
دستی در ری

قول  دستی،  صنایع  بازارچه  اندازی  راه  وعده 
استفاده از ظرفیت کروز در جام جهانی قطر، 
دو  امضای  و  شهرری  ملی  پایگاه  ایجاد 
میراث  وزیر  های  برنامه  جمله  از  تفاهمنامه 

بود. شهرری  به  سفر  در  فرهنگی 
به گزارش مهر، وزیر میراث فرهنگی پایان هفته 
گذشته به بازدید از اماکن تاریخی شهرری رفت. 
او در این بازدید از میراث برجا مانده در شهر 
باستانی ری دیدن کرد و تاکید داشت که تهران 
به قطب گردشگری تبدیل شود در این میان 
ری هویت و شناسنامه تهران است. ضرغامی 
به  خود  صحبت های  از  بخشی  در  همچنین 
این نکته اشاره کرد: برخلاف افرادی که تصور 
می کنند میراث فرهنگی مانع توسعه است، اتفاقاً 
این انباشته تجربه، بهترین مقوم توسعه است 
و باید از آن استفاده کنیم. وزیر میراث فرهنگی، 
بازدید  برنامه  در  صنایع دستی  و  گردشگری 
از اماکن متبرکه و تاریخی شهرری در سالن 
می دهم  قول  صدوق گفت:  شیخ  اجتماعات 
بازارچه دائمی برپا می کنیم تا هنرمندان فعال 
بازارچه محصولات  این  در  بتوانند  در شهرری 
را عرضه کنند. همچنین قصد داریم در  خود 
هنرمندان  برای  فضایی  دیگر  نمایشگاه های 
همچنین  ضرغامی  کنیم.  باز  دستی  صنایع 
پیرو برخی صحبت ها درباره حریم آثار تاریخی 
هم گفت: بناهای تاریخی حریمی دارند و در 
است.  نشده  رعایت  این حریم  اماکن  برخی 
به حفظ حریم ها  دارد  وظیفه  میراث فرهنگی 
پیدا  کمک هایی  دیگر  جاهای  در  توجه کند. 
در حوزه  یا  است  ابنیه  در حوزه  یا  کردیم که 
کشاورزی. در حوزه کشاورزی مشکلات حل شد 
و مصوبه ای از دولت گرفتیم که هر جا زمین های 
کشاورزان در حوزه و حریم میراث فرهنگی قرار 
در  دیگری  زمین  وزارت کشاورزی  می گیرد، 
همان محدوده به آن ها بدهد تا بتوانند کارشان 
پایگاه  بازدید  این  در  دهند ضرغامی  ادامه  را 
ملی محوطه باستانی ری را نیز افتتاح کرد و 
گفت: امیدوارم با تبلیغاتی که روی این مجموعه 
صورت خواهد گرفت، آرام آرام جزو برنامه های 

همیشگی گردشگران قرار بگیرد.
اطراف  درباره ساخت و سازهای  او همچنین 
محوطه بی بی شهربانو گفت: برخی از خدمات 
محدودیت های  بعضی  با  مردم  نیاز  مورد 
ما ترکیب شده و با توجه به اینکه به محیط 
زیست این منطقه آسیب رسانده است، باید 
طرح جدیدی برای کل منطقه میراث فرهنگی 
آسیب  جلوی  حداقل  که  کنیم  طراحی  ری 
بیشتر به محوطه بی بی شهربانو را بگیریم و 
این  پیدا کنیم.  جایگزین  امکانات  آینده  در 
منطقه یک منطقه خاص است و گردشگری 
زیارتی و مذهبی بسیار مهمی دارد. چندین بقاع 
متبرکه نیز در آن وجود دارد و باید برایش یک 
بتوانیم در  تا  باشیم  برنامه ریزی ویژه داشته 

سامان دهی کنیم. را  آن  درازمدت 

دانش آموزی که دو سال مدرسه 
نرفته است عادت های غلط 
رفتاری یادگیری در او شکل 
گرفته است. بر اساس این 
گزارش حدود 16 درصد تولید 
ناخالصی داخلی در این یک 
دهه کاهش پیدا می کند  و 
باید دولت ها به کمک  ملت ها 
اقداماتی انجام دهند

آثار همه گیری کرونا بر زندگی اجتماعی مردم جهان به این سال و ماه ها تمامی ندارد. کرونا بر همه ابعاد زندگی انسان اثر گذاشت. یکی 
از بخش هایی که بیشترین آسیب را از این همه گیری جهانی دید، بخش آموزش بود. در کشورهایی که نظام آموزشی ضعف بیشتری 
داشت آسیب کرونا هم بیشتر خودش را نمایان کرد. افزایش شمار بازماندگان از تحصیل و اثر جدی بر کیفیت آموزش دانش آموزان 
مواردی نیست که بتوان از به آسانی از آنها چشم پوشید. آموزش فراگیر و باکیفیت یکی از پایه های توسعه پایدار است و روشن است که 
بدون داشتن چنین نظامی سخن از توسعه به مثابه یک شوخی تلخ است. »پیام ما« برای بررسی ابعاد آثار کرونا بر کیفیت آموزش در 
کشور با احمد میدری، معاون رفاه دولت پیشین و علی اصغر فانی وزیر پیشین آموزش و پرورش گفت و گو کرده است. میدری و فانی 
هر دو از پیامدهای هولناک کرونا بر نظام آموزشی گفتند و خواستار شکل گیری یک پیش ملی برای همکاری دولت و مردم به منظور 

بهبود وضع موجود شدند. 
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پیامک شما را دربـاره 
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گزارش »پیام ما« از کاربرد چراغ های خورشیدی در کاهش حمله پلنگ به دام

تعارض یك شبه تمام نمی شود
مرتضی  آریانژاد: ما تلاش مان را می کنیم تا جایی که می توانیم این تعارض را کاهش دهیم 

هر چند نمی توانیم ادعا کنیم آن را به صفر رسانده ایم

حرف من این است ما 
تلاش مان را می کنیم تا جایی 

که می توانیم این تعارض 
را کاهش دهیم هر چند 

نمی توانیم ادعا کنیم آن را به 
صفر رسانده ایم

دامدارانی که در شرق هرمزگان 
تعداد دام شان محدود است،  

مثلا 30 یا 40 دام دارند برایشان 
به صرفه نیست هزینه چوپان 

را متحمل شوند. دام ها را روزها 
به محل چرا می  برند و منتظر 

می مانند تا عصر به روستا 
برگردند. اینجاست که فرصت 

برای پلنگ ها مهیاست تا 
غذایشان را بی دردسر فراهم کنند

برای اجرای فاز دو طرح 550 
هزار هکتاری احیا اراضی 

خوزستان و ایلام، بانک های 
چینی با ضمانت برگشت پول 

توسط دولت ایران، اعتبار حدود 
100 هزار میلیارد تومانی این 

طرح را فاینانس می کنند

| روزنامه نگار |

| فاطمه باباخانی |

در غرب استان مردم قرق  و 
حفاظت گاه مردمی را شکل 

دادند. همین موضوع باعث شد 
با وجود انقراض قوچ و میش 

لارستان در سایر زیستگاه ها در 
این منطقه گله های 200 تایی 
قوچ و میش ثبت و در کنار 
جاده جبیر دیده شود حتی 
با وجود آنکه هنوز قرق ثبت 
نشده و پروانه شکار هم به 

آنها نداده اند. شرق هرمزگان 
همچنان به فعالیت های آریانژاد 

به عنوان یک شخص و تعداد 
محدود دیگری فعال محیط 

 زیست وابسته است و البته به 
آنچه اداره محیط  زیست انجام 

می دهد
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وزیر نیرو:

مسئله آب شرب همدان 
برای بلندمدت 
حل می شود 

تمامی  حاضر  حال  در  گفت:  نیرو  وزیر 
ظرفیت های کشور را                            برای اجرای پروژه بزرگ 
آبرسانی به همدان به میدان آورده ایم و تلاش 
می کنیم در سریع ترین زمان ممکن مسئله آب 

شود. مرتفع  همیشه  برای  همدان  شرب 
به گزارش فارس، علی اکبر محرابیان در تشریح 
مسئله آب شهرکرد بیان کرد: پس از سیلاب 
اتفاق افتاده در شهر کرد با تلاش جهادی انجام 
شده 4 سامانه آبرسانی تکمیل شد و الحمدلله 
استان  در  شرب  آب  شبکه  پایداری  شاهد 

چهارمحال و بختیاری هستیم.
وزیر نیرو در تشریح مسئله همدان تأکید کرد: 
با توجه به کاهش شدید ذخایر آبی سد اکباتان 
نیاز داشتیم تا این ناترازی ایجاد شده را                            از طریق 

ایجاد تعدد منابع آبرسانی جبران کنیم.
افزود:  همدان  شرب  آب  مصارف  بیان  در  او 
در این فصل  مصرف آب شرب همدان نهایتا 
1700 لیتر در ثانیه است؛ با اقدامات انجام شده 
هم اکنون شاهد تامین 1600 لیتر در ثانیه هستیم 
و امیدواری طی روزهای آتی زمینه پایداری کامل 
شبکه و تامین آب بیش از نیاز قبلی را                            مهیا 
کنیم.محرابیان در بیان یکی دیگر از مشکلات 
ما  دیگر  آبرسانی همدان گفت: مسئله  شبکه 
در این شهر این بود که شبکه آب از دو بخش 
مجزا که یکی با منبع آب زیرزمینی و دیگری از 
منبع سد اکباتان تشکیل می شد، بر این مبنا 
ایجادشده          تمرکز  به  توجه  با  اخیر  روزهای  در 
این دو شبکه را                            بهم متصل کردیم تا زمینه رفع 
محدودیت ایجاد شده در برخی نقاط شهر مرتفع 
شود.وزیر نیرو در بیان بخش دیگری از اقدامات 
انجام شده در همدان عنوان کرد: معتقدیم برای 
حل مسئله آب شرب همدان، راهی به جز اجرای 
پروژه بزرگ آبرسانی به این شهر وجود ندارد، 
در حال حاضر تمامی ظرفیت های کشور را                            برای 
این پروژه به میدان آورده ایم و تلاش  اجرای 
می کنیم در سریع ترین زمان ممکن مسئله آب 

شرب همدان برای همیشه مرتفع شود.
او در پایان گفت: مسئله آب همدان، مسئله ای 
است که نزدیک به دو دهه قبل بازمی گردد و با 
اجرای ابر پروژه آبرسانی به این شهر مسئله به 

صورت بلندمدت حل می شود.

معاون وزیر نیرو:

سرمایه گذاری2۵0 میلیون 
دلاری در حوزه انرژی های 

تجدیدپذیر 
سیستان و بلوچستان 

معاون وزیر نیرو و رئیس سازمان ساتبا کشور 
گفت: میزان سرمایه گذاری در حوزه انرژی های 
تجدیدپذیر بادی و خورشیدی در سیستان و 

بلوچستان 250 میلیون دلار است.
محمود کمانی بیان کرد: برنامه وزارت نیرو در 
دولت سیزدهم تامین چهار هزار مگاوات انرژی 

از طریق نیروگاه های تجدیدپذیر است.
او ادامه داد: سهم سیستان و بلوچستان از این 
میزان تولید 325 مگاوات است که با فاصله زیاد 
رتبه دوم در کشور را دارد.معاون وزیر نیرو با بیان 
اینکه سیستان و بلوچستان دارای ظرفیت های 
بی نظیر در حوزه انرژی های تجدید پذیر است 
گفت: همکاری و تعامل مناسب بین دستگاه ها، 
سرعت اجرای کار و ظرفیت بی نظیر این استان در 
بخش انرژی های تجدیدپذیر، فرصت مناسبی را 
جهت سرمایه گذاری در این منطقه فراهم کرده 
است.او بیان کرد: احداث خط تولید پنل های 
خورشیدی، آموزش و استفاده از پیمانکار و افراد 
محلی موضوع مهم دیگری است که در کنار 
اجراست.کمانی  قابل  نیروگاه ها  این  راه اندازی 
با اشاره به آغاز عملیات احداث 10 هزار سامانه 
خورشیدی دیگر در سیستان و بلوچستان در 
واحد  هزار   110 افزود:  زاهدان  پدگی  روستای 
نیروگاهی خورشیدی تا پایان سال جاری در 
کشور احداث خواهد شد که سهم این استان 
10 هزار واحد است.او درباره اینکه سیستان و 
تخصیص  میزان  نظر  از  تاکنون  بلوچستان 
نیروگاه خورشیدی بیشترین سهم کشور را به 
اجرای  بیان کرد:  است،  داده  اختصاص  خود 
انرژی  تولید  برای  مناسبی  فرصت  طرح  این 
پاک، ایجاد اشتغال و حمایت از خانواده های 
داد:  ادامه  نیرو  وزیر  است.معاون  استان  این 
این طرح با مشارکت وزارت نیرو، کمیته امداد 
امام خمینی )ره(، بهزیستی، جهاد سازندگی و 
معاونت توسعه روستایی ریاست جمهوری در 
سراسر کشور انجام می شود.او عنوان کرد: در این 
طرح اشخاص توسط نهادهای حمایتی معرفی 
توسط شرکت های  تایید  و  ارزیابی  از  و پس 
توزیع برق نسبت به پرداخت تسهیلات و احداث 
نیروگاه اقدام می شود.کمانی ادامه داد: کاهش 
تلفات شبکه برق، ایجاد اشتغال و خوداتکایی، 
محل  از  درآمد  ایجاد  زیست،  محیط  حفظ 
صرفه جویی سوخت از جمله مزایای اجرای این 

طرح در کشور است.

محیط  زیست  فعال  آریانژاد،   مرتضی 
ساله اش  چند  فعالیت های  با  هرمزگانی 
در  پلنگ  و  سیاه  خرس  از  حفاظت  برای 
شرق استان هرمزگان شناخته شده است. 
فرصت  و  می فروخت  شکار  لوازم  پیشتر 
می رفت .  هم  شکار  برای  می داد  دست 
اسلحه  جایگزین  را  دوربین  پیش  سال ها 
باعث  هم  قدیریان  طاهر  با  آشنایی  و  کرد 
شد در این راه مصمم تر شود.  مغازه اش را 
از  و    داد  کاربری  تغییر  بستنی فروشی  به 
شیرین  را  مردم  حال کام  به  تا  زمان  آن 
دخل  پای  وقت ها  اغلب  هرچند  می کند. 
بستنی  فروش  از  را  روزی اش  نیست،  
درمی آورد و در بیابان ها و مناطق دوردست 

می کند. آب شان  میناب  و  بشاگرد 
»درگوش« آن روز به مرتضی گفت از وقتی 
زمین  با  برخورد  و  افتادن  اثر  در  چراغ 
شکسته، »وحش ها« پدرش را درآورده اند. 
روباه،   شب  یک  می اید،   پلنگ  شب  یک 
می شد  باعث  »چراغ ها  شغال!  شب  یک 
وحش ها نزدیک آغل نیایند«. همین جرقه 
چراغ  توزیع  برای  ساله   4 فعالیت  یک  به 
قاسم  نظیر  هرمزگانی  دامدار شرق   120 به 
اخلاصی،  اخلاصی، کیدی  عبدالله  اخلاصی، 
نمردی زاده، گمان  حسین  بهزادی،   ساندک 
پیرداد  یاراحمدی،  شنبه  موسی  بهزادی،  
که  شده  منجر  و...  عزیزی  شنبه  نظری، 
یک  با  مرتضی  گاه  دارد.  ادامه  همچنان 
آبشاری  از  و  می انداختند  طناب  محیطبان 
تا  می رفتند  پایین  شده  خشک  فصلی که 
با  کوهی  دامنه  در  که  برسند  دامداری  به 
پلنگ  حمله  اثر  در  روز  هر  که  دام هایش 
تعدادشان آب می رفت کمک کنند. طبیعی 
است هزینه تامین چراغ ها و سفر به تنهایی 
درنمی آید.  بستنی فروشی  مغازه  یک  از 
چراغ ها  تامین  برای  پروژه  سه  بنابراین 

در  دیگری  میناب،   در  یکی  شد،   تعریف 
رودان و پروژه آخر در بشاگرد. او برای نذر 
نامه ای نوشت و گفت حاضر است  طبیعت 
داوطلبانه  شود ،  تامین  چراغ ها  پول  اگر 
در  فراخوان  برساند.  دامدارها  به  را  آنها 
53 چراغ  هزینه  و  گرفت  قرار  طبیعت  نذر 
تامین  رودان  چراغ  چند  و  سی  و  میناب 
شد. با درگذشت هوشنگ جوکار،  به یاد او  
بیست  مبلغی جمع آوری کردند که  گروهی 
و چند چراغ را به دامداران بشاگرد رساند،  
چراغ هایی که نسبت به دو مورد اول نور و 
کیفیت بهتری داشتند. با این همه چراغ ها 
با یک چالش روبرو بودند، حداقل هر یک 
عوض  آن ها  باطری   باید  یکبار  سال  نیم  و 
می شدند. تجربه نشان داد ، مزایای چراغ ها 
به اندازه ای بود که دامداران تصمیم گرفتند 

تقبل کنند. خودشان  را  جدید  هزینه 

دام اصلی ترین طعمه پلنگ
زمانی که از تعارض دامدار و حیات وحش 
به  می کنیم،   صحبت  هرمزگان  شرق  در 
اصلی ترین  آن  در  داریم که  اشاره  وضعیتی 
طعمه پلنگ ها را دام اهلی تشکیل می دهد. 
مرتضی آریانژاد در شرق هرمزگان و در این 
سه منطقه سرگین های زیادی جمع آوری کرد 
توزیع  اهمیت  و  اثبات  را  که چنین گزاره ای 
چراغ ها را دو چندان می کرد. با این حال این 
شیوه تنها رفع کننده یک شکل از تعارض بود ، 
آنهم در مواردی که به حمله پلنگ به آغل ها 

برمی گشت.

حل یک تعارض با چراغ خورشیدی
تعداد  هرمزگان  شرق  در  دامدارانی که 
دام   40 یا   30 مثلا  است،   دام شان محدود 
دارند برایشان به صرفه نیست هزینه چوپان 
را متحمل شوند. دام ها را روزها به محل چرا 
می  برند و منتظر می مانند تا عصر به روستا 

برگردند. اینجاست که فرصت برای پلنگ ها 
فراهم  بی دردسر  را  غذایشان  تا  مهیاست 
می مانند،   جا  کوه  در  دام ها  برخی  کنند. 
مواردی هم پیش می  اید که دره عمیق است 
فرصت  از  پلنگ  چوپان  داشتن  وجود  با  و 
استفاده می کند و بزی را به دندان می گیرد 
دوم کمتر  وضعیت  حال،   این  با  می برد.  و 
تنها   برگشته  بخت  بزهای  و  می افتد  اتفاق 
به گفته محلی ها بیشترین تلفات را داده اند،  
گاهی شش ،  زمانی هشت و در مواقعی 10 

راس بز تنها!
کنیم،   رفع  را  آغل  به  حمله  تلفات  ما  اگر 
را  سرگردان  دام های  به  حمله  احتمال  آیا 
دوم  حالی که گروه  در  نمی دهیم  افزایش 
به لحاظ اقتصادی ضعیف تر هستند؟ از نظر 
یک  خورشیدی  چراغ های  پروژه  آریانژاد 
شبانه  حمله  داده که  قرار  هدف  را  تعارض 
به  حمله  مورد  دو  منطقه  در  است.  آغل  به 
را  بالا ثبت شده که محلی ها  با تلفات  آغل 
به دفع این حملات و پلنگ ها با هر حربه ای 
تشویق کرده است. یک بار 20 دام تلف شد 
و بار دیگر 14 دام در یک شب کشته شدند. 
صفر  به  را  حملات  این  توانستند  چراغ ها 
توضیح  دامداران  او  اینکه  ضمن  برسانند 
داد اگر یک شب غرش پلنگ را در حوالی 
آغل شنیدند یا احتمال بیشتری برای حمله 
روشن  هم  را  رادیو  چراغ ،  از  جدا  می دادند 
کنند و کنار آغل بگذارند زیرا  صداهایی که از 

است.   موثر  دفع حمله  در  رادیو می آید 

ما تلاش مان را می کنیم
هرمزگان  شرق  در  پلنگ  تعارض 
تلفات  دلایل  حال  این  با  است،   شدید 
گزینه  این  به  تنها  منطقه  این  در  دام 
آبله  مانند  بیماری هایی  نمی شود،   ختم 
حمله  از  بیش  تلفاتی  می شود،  شایع  که 

پلنگ به آغل روی دست دامدار می گذارد. 
است، دامپزشک  العبور  صعب  منطقه 
و  کوه  بین  راه  اینهمه  نمی کند  حوصله 
بیابان را طی کند تا به یک آغل با برسد،  
دامپزشکی  نه خدمات  همین می شود که 
آریانژاد  واکسن.   نه  و  می کنند  دریافت 
آغل ها  از  کرد  راضی  را  دامپزشک   یک 
بود:  این  بررسی  نتیجه  کند.  بازدید 
آن  کنار  در  است«.  سم پاشی  »مشکل 
هیچوقت گیر  دامپزشکی که  واکسن های 
دامدارها را نمی آمد هم به آنها رسید ، چراغ 
خورشیدی را هم نصب کردند. سم را هم 
و  تسهیلگری  با  اختیارشان گذاشتند،   در 
داروخانه ای  و  دامدار  بین  ارتباط  ایجاد 
هم  را  کمتر  قیمت  با  داروها  میناب  در 
اقدام  این  نتیجه  رساندند.  دست شان  به 
یافت«.  کاهش  دام  »تلفات  بود:  این 
می کشت  را  دام   50 بیماری  اگر  بنابراین 
با  مذاکره  در  می شد  را،   دام   5 پلنگ  و 
دامدار از او خواست از خیر 5 دام بگذرد 
دامداری  بار  نزند. یک  پلنگ صدمه  به  و 
را  پلنگ  و گفت »سه  تماس گرفت  او  با 
دیده ام و با اینکه اسلحه دستم بوده ولی 
دوباره  بعد  هفته  نکشته ام«  تو  خاطر  به 
غار  وارد  پلنگ  سه  و گفت  تماس گرفت 
شده اند اگر می خواهی بیا و عکس بگیر. 
که  دارد  پلنگ  سه  از  تصویری  آریانژاد 
این  این حال گرچه  با  اوست.  حاصل کار 
او  تسهیلگری  می کند،   ثابت  خاطره  یک 
با بخشی از مردم جواب داده اما تضمین 
باشد.  پایند  اصول  این  به  همه ،  نمی کند 
است  این  من  »حرف  می گوید:  خودش 
که  جایی  تا  می کنیم  را  تلاش مان  ما 
دهیم  کاهش  را  تعارض  این  می توانیم 
به  را  آن  کنیم  ادعا  نمی توانیم  چند  هر 

رسانده ایم«. صفر 

سویه دیگر ماجرای 
پلنگ گرفتار در تله

یافته  کاهش  تعارض  گزاره  به  رسیدن 
شود،  ثابت  داده هایی  با  بایستی  است ، 
که  زمانی  است،   سرشماری  آنها  از  یکی 
آماری از تلفات پلنگ و یا تعداد پلنگ های 
بپذیریم  می توانیم  چطور  نداریم  منطقه 
آریانژاد  مرتضی  است؟  شده  کم  تعارض 
کاملا  آغل ها  با  تعارض   آمار  است  معتقد 
ارائه  نمی توانیم  آمار  اگر  است.  مشخص 
نیست  پلنگ ها  روی  ردیابی  چون  دهیم 
که بگوییم مثلا یک پلنگ یک جا متوقف 
حال  این  با  است.  شده  تلف  احتمالا  و 
می کند  ثابت  می دهد که  نشان  داده هایی 
کردن  پیدا  نمونه اش  شده.  کم  تعارض 
لاشه پلنگی که محلی ها به ما اطلاع دادند 
مخفی  آنجا  را  آن  و  کشته  غار  یک  در 
کرده اند،  درست است اینجا یک پلنگ تلف 
نشان  دادند  محلی ها  که  آماری  اما  شده 
می دهد آنها نسبت به این موضوع حساس 
به  برمی شمرد  او  که  بعدی  مورد  بوده اند. 
واقعه ای برمی گردد که چند سال پیش در 
و  گرفت  قرار  محیط زیستی  خبرهای  تیتر 
زیست  محیط  به  هم  را  زیادی  انتقادهای 
افتاده  گیر  تله  در  پلنگی  داشت.  پی  در 
نهایتا  نمی  شد ،  پیدا  بیهوشی  داروی  بود،  
و  رفت  دست  از  طلایی  فرصت  روز  چند 
پلنگ با یک دست قطع شده به باغ وحش 
بودن،   تلخ  با وجود  اتفاق  این  منتقل شد. 
دیده  کمتر  که  داشت  هم  دیگری  بخش 
با  پلنگ،   کشتن  جای  به  محلی ها  شد ، 
مرتضی تماس گرفتند و به او درباره پلنگ 
اطلاع دادند. دهیار روستا با بزرگان روستا 
خاطر  به  بودند  آنها گفته  و  مشورت کرده 
زحمات آریانژاد، پلنگ را نکشند،  در عوض 
را  پلنگ  و  بیا  و گفتند  تماس گرفت  آنها 
زمین  در  توپ  بخش  این  در  بده!  نجات 
به  امکانات  کمبود  و  افتاد  محیط  زیست 

شد. منجر  طبیعت  از  پلنگ  حذف 

تعارض یک شبه تمام نمی شود
اسم پلنگ در ایران با تندوره گره خورده 
است. جالب است که شرق هرمزگان، همان 
منطقه ای که دامداران چراغ های خورشیدی 
از  حتی  پلنگش  جمعیت  نصب کرده اند  را 
حتی  است،   بیشتر  ملی  پارک های  برخی 
فرد  چهل  نزدیک  با  تندوره  آمار  نتواند  اگر 
جمعیت  این  بگذارد.  سر  پشت  را  پلنگ 
است،   همیشگی  خطر  یک  معرض  در  اما 
و  تغذیه می  کنند  دام های سرگردان  از  آنها 
می رود.  احتمال کشته شدن شان  لحظه  هر 
آریانژاد  مرتضی  باعث شده  موضوع  همین 
حفاظت  برای  دامداران  با  موضوع گفت وگو 
بیشتر از دام ها را جدی بگیرد. اینکه چطور 
با  دهند.  کاهش  را  تلفا ت شان  می توانند 
که  می کند  اشاره  نکته ای  به  او  حال  این 
نادیده اش  زیست  محیط   فعالان  بسیاری 
تمام  شبه  یک  »تعارض  می گیرند 

نمی شود«.

لارستان الگوی شرق هرمزگان
باید  و  داریم   پلنگ  جمعیت  یک  ما 
برای آنها فکری کنیم. اگر طعمه را رها کنیم 
از  تغذیه  روند  اگر  می شود،   منجر  شکار  به 
دام ادامه داشته باشد تعارض ادامه خواهد 
راهی  همان  آریانژاد  نظر  از  حل  راه  یافت. 
است که غرب استان هرمزگان درباره »قوچ 
و میش لارستان« در پیش گرفته است. او 
تاکید دارد که آن تجربه بایستی تکرار شود. 
حفاظت گاه  و  قرق   مردم  استان  غرب  در 
موضوع  همین  دادند.  شکل  را  مردمی 
میش  و  قوچ  انقراض  وجود  با  شد  باعث 
لارستان در سایر زیستگاه ها در این منطقه 
تایی قوچ و میش ثبت و در   200 گله های 
وجود  با  حتی  شود  دیده  جبیر  جاده  کنار 
آنکه هنوز قرق ثبت نشده و پروانه شکار هم 
به آنها نداده اند. شرق هرمزگان همچنان به 
فعالیت های آریانژاد به عنوان یک شخص و 
محیط  زیست  فعال  دیگری  محدود  تعداد 
محیط   اداره  آنچه  به  البته  و  است  وابسته 

می دهد. انجام  زیست 

برای  گفت:  نصر  جهاد  موسسه  عامل  مدیر 
احیا  هکتاری  هزار   550 طرح  دو  فاز  اجرای 
با  بانک های چینی  ایلام،  و  اراضی خوزستان 

ضمانت برگشت پول توسط دولت ایران، اعتبار 
را  طرح  این  تومانی  میلیارد  هزار   100 حدود 

می کنند. فاینانس 

عامل  مدیر  عظیمی  رضا  تسنیم،  به گزارش 
موسسه جهاد نصر بیان کرد: برای جلوگیری از 
خروج آب از شبکه های فرعی غرب و شمال 
کشاورزی،  بخش  در  آن  استفاده  و  کشور 
برنامه ریزی شده است که می توانیم  منبع آبی 
به دست آمده را را در اختیار کشاورزان شهرهای 
دلیل  به  در حال حاضر  دهیم که  قرار  مرزی 
فعالیت  بارش کافی،  نبود  و  دیم  کشاورزی 

ندارند. کشاورزی 
او افزود: اعتبار 6 هزار میلیارد تومانی برای فاز 
2 پروژه 550 هزار هکتاری ایلام و خوزستان 
تمام  یک  فاز  درصد   99 و  یافته  اختصاص 
اکنون در بخش مطالعات فاز  شده  است و 
نصر  جهاد  موسسه  عامل  مدیر  2 هستیم. 
 2 فاز  انجام  برای  برنامه ای که  داد:  ادامه 
در  خوزستان  و  ایلام  اراضی  احیای  پروژه 

که  است  ساله   5 است،  شده  گرفته  نظر 
در  را  آن  عمده  بخش  بتوانیم  امیدواریم 

دهیم. انجام  سیزدهم  دولت 
او افزود: در صورتیکه اعتبارات لازم برای این 
طرح پرداخت شود حتی می توانیم این پروژه 
را ظرف مدت 3 سال به اتمام برسانیم و نیروی 
فنی - مهندسی و تجهیزات مورد نیاز لازم برای 

اقدام در این مدت نیز وجود دارد.
عظیمی گفت: برآورد کارشناسی که برای انجام 
فاز 2 احیاء اراضی ایلام و خوزستان انجام شده 

است هشتاد تا صد هزار میلیارد تومان است.
نحوه  درباره  نصر  جهاد  موسسه  عامل  مدیر 
تامین مالی این پروژه گفت: مدل های مختلفی 
برای تامین مالی این پروژه در نظر گرفته شده 
است که در حالت اول به دنبال آن هستیم که 

کل این پروژه توسط چین فاینانس شود.
و  مذاکرات  اساس  این  بر  کرد:  بیان  او 
این  بر  تا  گرفته  صورت  نیز  تفاهمنامه هایی 
اساس بانک های چینی کل مبلغ مورد نیاز طرح 
را تامین مالی کنند اما در صورتی که چین نتواند 
کل فاز را تامین مالی کند از روش های دیگری 

مانند صندوق های اعتباری تبصره 19 بودجه و از 
محل فروش نفت خام و فاینانس های داخلی 

تامین اعتبار خواهیم شد.
این مقام مسئول در پاسخ به اینکه اکنون چه 
مشکلی وجود دارد که چین هنوز فاینانس این 
طرح را انجام نداده گفت: اقدامات لازم در این 
چینی  بانک های  و  است  شده  انجام  کشور 
دهند  انجام  را  فاینانس  این  که  پذیرفته اند 
اما از دولت ایران برای تضمین برگشت پول 
خود ضمانت می خواهند. عظیمی درباره اینکه 
فاینانس این پروژه ها برای چین یا بانک های 
بر  بانک ها  این  ارد گفت:  چینی چه منفعتی 
کارمزد  خود  بانک های  سود  درصد  اساس 
دریافت می کنند همچنین بیمه پروژه نیز توسط 

می شود. پرداخت  ما 
طرح  گفت:  نصر  جهاد  موسسه  عامل  مدیر 
انجام است  نیز در دست  جامع شمال کشور 
حساب  به  زهکشی  آن  بخش  مهمترین  که 
نوسازی  و  تجهیز  عملیات  همچنین  می آید. 
اراضی و آب بندها و ایجاد شبکه های فرعی در 

می شود. انجام  مناطق  این 

مدیر عامل موسسه جهاد نصر :

فاینانس بانک های چینی برای احیا اراضی خوزستان و ایلام

خبر

چهار سال پیش در یک ظهر تابستان شرجی هرمزگان،  در منطقه ای دورافتاده در کوه های هشتبندی »درگوش« دامدار روستای » مشکالدین« 
به واسطه همکاری مستمری که با مرتضی آریانژاد فعال محیط زیست برای حفاظت از خرس سیاه و پلنگ داشت،  چند چراغ خورشیدی از 
او به عنوان هدیه گرفت. »درگوش« ساعت های ابتدایی شب، چراغ را در کپر کوچکش روشن و وقت خواب آنها را روی آغل نصب می کرد. 
چراغ ها سنسور حرکتی داشتند و با هر تکانی روشن می شدند،  بنابراین در طول یک شب ممکن بود به واسطه حرکت دام ها ده ها بار خاموش 
و روشن شوند. چند ماه بعد مرتضی این بار برای عکاسی از حیات وحش سراغ »درگوش« رفت. گفت وگویی که آنها این بار درباره چراغ های 

خورشیدی داشتند به یکی از راهکارهای رفع تعارض پلنگ و جامعه محلی در شرق استان هرمزگان بدل شد.
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چندی  شما  معماریان،  آقای  جناب   
قبل نامه دومتان که در آن درباره بافت 
برای  را  بودید  داده  هشدار  شیراز  تاریخی 
خطری  چه  فرستادید،  کشور  مسئولان 

احساس کردید که نامه دوم را نوشتید؟
نامه اول احساس خطری بود که نه فقط من بلکه 
خیلی ها آن را احساس کردند و تصمیم گرفتیم 
استاد  بنویسیم. 180  نامه  رئیس جمهوری  به 
و متخصص. 55 نفر از دانشگاه علم و صنعت 
و چند دانشگاه دیگر این کار را برعهده گرفتیم. 
بعد از سفر استانی رئیس جمهوری بحث بافت 
تاریخچه  تخریب در شیراز  دوباره مطرح شد. 
بازمی گردد به دولت احمدی نژاد . خیابان 9دی 
و طرح 57 هکتاری آن زمان مطرح شد، زمان 
دولت روحانی به دلیل اینکه مدیرکل های ارشد، 
را  موضوع  بودند  و متخصص  دانشگاهی  افراد 
مسکوت کردند. در واقع این طرح را در سال 94 
و 96 داشتیم که من نامه اش را سال 96 دیدم و 

سال 94 ابلاغ شده بود.

 از آنچه در شهر شیراز گذشته یا اینک 
می گذرد چه توصیفی دارید؟

از لحاظ تاریخی تخریب دهه 70 را داریم. حدود 
8 هکتار تخریب کردند. یا تخریب دهه 80 در 
شیراز سه هکتار خراب کردند. تخریب اویل 90 و 
اواخر 80 که خیابان 9 دی و پیرامون شاهچراغ 
را کشیدند. بعد از اینکه سفر استانی اتفاق افتاد 
میراث  پیشکسوتان  جلسه  به  را  ما  ضرغامی 
دعوت کرد که من یک نامه با مضمون اینکه از 
تخریب بافت ها دست بردارید به ایشان دادم.

در واقع در شهرهای بزرگ هیچ بافتی باقی نمانده 
تاثیرگذار  مسئولانش  یزد که  از  غیر  به  است. 
تاریخی شدند. در  بافت  مانع تخریب  و  بودند 
حال حاضر از 6 هزار خانه قاجاری در شیراز تنها 
600 خانه باقی مانده است یعنی می توان گفت 
10درصد از خانه های تاریخی باقی مانده است که 
همین ده درصد را هم نمی خواهند حفظ کنند.

دادیم.  مسئولان  به  نامه  چند  ما  مجموع  در 
نامه ای که من به آقای ضرغامی دادم و نامه دیگر 

نیز از طرف سردبیران 6 مجله علمی و پژوهشی 
به رئیس جمهوری نوشته شده  بود که شخصا 
جمهوری  ریاست  رفتیم  آقای کلانتری  و  بنده 
ثبتش کردیم و بعد هم رسانه ای. سومین نامه را 
حدود سه چهار صفحه با استناد نوشتم. در نهایت 
را  تاثیر خودش  و  رسانه ای شد  و خوشبختانه 
گذاشت و مقداری عقب نشینی کردند. بعد از آن 
استاندار و اداره کل میراث فرهنگی اعلام کردند 
اما  ماند.  مسکوت  و  نمی شود  تخریب  چیزی 
آغاز شده و اخیرا شخصی در  این روند  دوباره 
شیراز با ما تماس گرفت و گفت خانه روبرویی 
ما را در بافت تاریخی شرق شاهچراغ خریدند. 
نگهداری  برای  من تعجب کردم. وقتی طرحی 
یا تخریبش ندارند در نتیجه بودجه هم مصوب 
نمی شود. طبق سوالی که خبرنگار روزنامه »پیام 
پرسید،  ضرغامی  از  تخریب  با  ارتباط  در  ما« 
آخرین اظهارنظرشان در تاریخ اول خرداد امسال 
بوده است.در این اظهار نظر ایشان گفت مواضع 
ما مواضع حوزه پژوهشگاه است، نامه هایی که 
است.  این  از  بعد  روز  سه  رسیده  ما  به دست 

مواضع رئیس پژوهشگاه این است که صراحتا 
هیچ طرحی مصوب نشده است. آنچه در حال 
بعد  و   5 ماده  برود کمیسیون  باید  بوده  اجرا 

شوری عالی شهر سازی و تصویب شود.
است  بوده  این  استاندار  به  خطاب  ما  صحبت 
دارید  چرا  پس  نشده  تصویب  طرحی  اگر  که 
می خرید؟ برای ترمیم یا تخریب و در کل طرحی 
که وجود دارد خرید انجام می شود طرحی دارید 
که این خریدها را براساس آن انجام می دهید؟ 
پس ما فکر می کنیم داستان این است که قطعا 
یک طرح دارند. وقتی می گویم قطعا چون پول 

دارند خرج می کنند.
سوالی که ما از استاندار و مسئولان شهر کردیم را 
ضرغامی پاسخ داده است. یعنی طبق استدلال 
نیست  نیازی  دادم  پاسخ  من  چون   : ایشان 
مسئولان دیگر پاسخگو باشند. دوما اگر تخریب 
یعنی   . بدهید  اطلاع  ما  به  افتاد  اتفاق  شبانه 
تملیک که هیچی و چراغ سبز هم که تخریب 
شبانه است بعد بیایید به ما خبر دهید. مثلا تا 
خانه  تخریب کرده اند 8تا  را  متر  هزار  الان 35 
ثبتی را نابود کرده اند که هیچ اتفاقی نیفتاده است. 
سوال ما در این برهه زمانی از وزیر این است چرا 
نگذاشتید خود محلی ها بیایند این را پاسخ دهند؟

که  پویشی  در  کلانتری  آقای  جناب   
بافت  نجات  برای  شما  گرفت  شکل 
تاریخی، زحمات زیادی کشیدید. چه موانعی 
در طول این مدت بر سر راهتان بوده است؟ 
آیا جامعه محلی و نخبگان شهر شیراز این 

پویش را همراهی کرده اند ؟
مطرح  شیراز  موضوع   1400 مهر  در  کلانتری: 
شد موضوع بسیار حساس بود به این دلیل که 
تخریب  شهرداری  می گرفت.  صورت  تخریبی 
می کرد، میراث محکوم میکرد و میراث حداقل 
همراهی  و  می کرد  محکوم  شده  هم  ظاهری 
آقای   1400 شیراز  موضوع  در  ولی  نمی کرد. 
فرسوده  بافت  گفت  و  کرد  مصاحبه  ضرغامی 
بین الحرمین شیراز باعث آبروریزی ملی است. 
ضرغامی مصاحبه کرد که یک هئیت سه نفره قرار 
بازنگری  تاریخی  بنای  دویست  به  راجع  است 
از  نماینده  یک  استاندار،  از  نماینده  یک  کند؛ 
شهردار و یک نماینده از میراث فرهنگی. وزیر 
میراث فرهنگی که متولی این امر است خودش 
پیش قدم بشود که یک طرح مخرب در بافت 
اجرا شود و از این اتفاق به بعد حجم مخالفت ها 

. شروع شد 
بعد از این موضع گیری ها مخالفت ها شروع شد و 
180 استاد دانشگاه به رئیس جمهور نامه دادند اما 
انگار اتفاق خاصی نیفتاده بود نامه ای که معماریان 
به ضرغامیان داده بودند را برای من فرستادند. من 
نامه  را بدون اجازه آقای دکتر معماریان رسانه ای 
کردم که باعث شد این موضع گیری ها آغاز شود و 

کار وارد فاز رسانه ای شد.

 جامعه محلی شیراز چقدر با این جریانی 
بافت های  انتشارات  و  که شکل گرفته 
تاریخی به پویش روی خوش نشان دادند و 

همراهی کردند؟
این  به  واکنشی  هیچ  شیراز  واقع  در  کلانتری: 
موضوع نشان نداد.حتی گروهی هم زده شد برای 
بافت تاریخی ولی دیدم صرفا یک سری عکس ها 
زیبایی های  عنوان  به  می شود  بافت گذاشته  از 
بافت این که چه خطری دارد؟ هیچ حمایتی نبود 
و تنها صدایی که برای مخالفت ها بلند بود از تهران 
بود. از دانشگاه و معماریان و خبرگزاری ها بود و 
تصمیم گرفتیم که پویشی را از تهران شروع کنیم.
حوزه هنری که زیر مجموعه سازمان تبلیغات 
اسلامی است با این حرکت نشان داد مخالف 
تایید  مورد  توسعه  این  و  است  توسعه  این 
به  رسیده ایم  الان  نیست.  انقلابی  یک نهاد 
حال  در  استان   5 ماده  طرحی که کمیسیون 

است. آن  تصویب 

 آقای معماریان براساس تجربه تان فکر 
می کنید چه مداخله ای از سوی متولیان 
بیشتر  تخریب  از  فرهنگی می تواند  میراث 

بافت تاریخی شیراز پیشگیری کند؟
چیزی که من از آقای ضرغامی خواستم اعلام 
 57 طرح  ما  بگوید  صراحتا  بود که  این  کند 
پایه  از  طرح  این  نداریم.  قبول  را  هکتاری 
که  کاری  اولین  بنابراین  است.  غلطی  طرح 
باید بکنند این است که بگویند ما با مخربان 
خودمان  داریم که  قبول  را  و طرحی  نیستیم 
انجام بدهیم متولی اصلی این داستان میراث 
و  راه  اداره  شهرسازی.  و  راه  اداره  نه  است 
شهرسازی قبلا نشان داده است با شکل های 
را  شیراز  خان  مدرسه  دور  و  آمده اند  مختلف 

کرده اند. خریداری 
طلافروشی  شهرسازی  و  راه  اداره  نمونه  برای 
احداث کرده است آن هم در 10 متری مدرسه 
ملاصدرا. 8 هکتار را به مرکز خرید شورای شهر 
تبدیل کرده اند . تجربه ما تا الان نشان می دهد 
که مسئولان اجرایی فقط به تخریب فکر می کنند. 
اعتقاد من بر این است که عده ای تفکر را دارند 
بافت شیراز باید به محله سنگ سیاه تمام شود.

و  دادند  بیانه ای  استانی  سفر  از  بعد  راه  وزیر 
و  را که گروه ها  طرح هایی  هفته  دو  تا  گفتند 
شرکت های مختلف برای توسعه حرم را دارند 
به ما اعلام کنند. میراث باید کاری کند و بگوید 
و  ندارد  قبول  را  هکتار   57 به  مربوط  طرح 
حداقل این را ثبت کند. کار دیگر این است که 
میراث فرهنگی بگوید ما خودمان طرح داریم. در 
این طرح هم قرار نیست بیشتر از این توسعه ای 

افتاده. اتفاق  که الان 
که  داریم  شاهچراغ  کنار  نو  مسجد  یک  ما 
خود  است.  مربع  متر  هزار   20 حیاطش 
که  است  متر  هزار   20 حدود  هم  شاهچراغ 
می شود چهل هزار متر این مسجد جامع داریم 
حداقل 5 هزار متر است که می شود 45 هزار 
متر. سه و نیم هکتار هم خراب کردند تا الان 
 70 دارند که می شود  متر هم  هزار  یعنی 35 
بین دو حرم  قرار است  اتفاقی  هزار متر. چه 
کاری  چه  است  قرار  اینجا  در  بیفتد؟  اتفاق 
برای فرهنگ فارس روی دهد؟ یک مجموعه 
بین الحرمین که 8 هکتار  عنوان  به  ساخته اند 
است. این سازه 8 هکتاری دسترسی مناسبی 
بنابراین  برود  آنجا  به  نمی تواند  و کسی  ندارد 
الان دنبال ایجاد راه دسترسی به آن هستند.

دلیل شما برای مخالفت این موضوع 
همین است یا نکات دیگری هم دارید؟
شاید آنچه در شیراز در حال تخریب است نزدیک 
خانه پدری من باشد و بگویید چون معماریان 
اصالتا شیرازی است پی این ماجراست. اگر در 
این برهه جلوی تخریب شیراز را نگیریم می شود 
برای شهرهای دیگر. هر کسی  الگوی تخریب 
با اصولی زندگی می کند. شخصا به این نتیجه 
خیانت  تاریخی  مقطع  این  در  سکوت  رسیدم 
است. من در نامه ام هم نوشتم شیوه تخریب دور 
حرم ها، شیوه عربستانی است. عربستان هم با 
مکه و مدینه همین کار را کرده است. در حد خانه 
حضرت رسول هم رحم نکرده اند و آن را تخریب 
کردند و به جای آن کتابخانه کوچکی ساختند. 
مدینه دور تا دورش هتل و قبرستان بقیع است. 
این شیوه ای است که در عربستان انجام شده در 

ایران هم دارد همین کار انجام می شود.
جنبه دیگرش هم پیگیری من دارد. تاریخ ثبت 
اتفاق  و  سکوت کردند  افرادی  چه  می کند که 
ناگواری را نادیده گرفته اند. اسمشان به عنوان 
افراد بدنام در تاریخ باقی مانده و می ماند . موردی 
که من در آخر نامه هایم اشاره کرده ام این است 
استحکام بخشی شود.به جای  باید  بافت ها  این 
اینکه فکر تخریب باشید فکر استحکام بخشی 

باشید و وام استحکام بخشی بدهید.

اساسا چقدر بافت تاریخی در ایران باقی 
مانده است؟ بافت تاریخی چه مزیتی 

دارد و چرا باید حفظش کرد؟
روستاها و شهرهای مختلف ایران آن چیزی که 
تا اواخر قاجار باقی مانده است از دوران اسلامی 
اسلام  از  پیش  لایه های  است  ممکن  است. 
هم زیرش باشد. شهرهای ایران شهرهای دوره 
اسلامی هستند. در واقع کسی که بخواهد هویت 
خودش را بفهمد مراجعه می کند به تاریخش. 
تاریخ عینی هر کشوری را همین آثار می سازند 
که مهم ترینش بافت های تاریخی است. یک 
پیدایشش حدود 200 سال  اجماع جهانی که 
پیش استو از 100 سال پیش خیلی برجسته 
شد این است که آثاری که ارزش تاریخی دارند 
باید حفظ شوند. علم مداخله آن را نیز تولید 
کردند که شامل حفاظت، مرمت می شود. بافت 
انعکاس دهنده ی زندگی مردم یک کشور است. 
فرهنگ مردم کشور در بافت های تاریخی است. 
بنابراین نگاه به اینکه چرا بافت باید حفظ شود 
نگاه چرا باید تاریخ ثبت شود است. بعضی ها 
پویا  باید  باشد  ایستا  نباید  تاریخ  معتقدند 
باشد که خیلی بهره های علمی، فرهنگی دارد. 
اگر کسی بخواهد زندگی معنوی ایرانی ها را در 
گذشته به صورت عینی ببیند سراغ آثار تاریخی 
باقی مانده می رود. اجتماع جهانی یونسکو اعلام 
کرده هر کشوری نه تنها این آثار متعلق به مردم 
و کشورش هست بلکه این آثار متعلق به همه 
جهان است. چون دارد میراث جهانی را مطرح 
تاریخی  و  فرهنگی  داشته های  پس  می کند . 
محسوب  کشور  هر  ملی  های  سرمایه  جزو 
می شود و قیمت هم ندارند زیرا اینها دیگر قابل 
تکرار نیستند. مثلا می شود آسمان خراش هارا 
تخریب و عین همان را ساخت ولی مسجد شاه 
اصفهان دوباره نمی توان آن هنرمند و سازنده را 

پیدا کرد که کاشی و آن اجزا را پدید بیاورد.

 پیامدهای این تخریب و نگاه سوداگرانه 
در بافت های تاریخی ما چه  خواهد بود؟
اولین پیامد آن این است تمامی منابع عینی 
برای  بردیم.  بین  از  آیندگان  برای  را  تاریخی 
باقی  سرزمین  این  هویت  از  چیزی  آیندگان 
ما  برای  میراثی که گذشتگان  ما  نگذاشتیم. 
از  را  برسانیم  آیندگان  دست  به  گذاشتند که 
بین برده ایم. آیندگان به ما می گویند »مغولان 
فرهنگی« ما تاریخ چند هزار ساله ایرانی را با این 
تخریب ها شخم زدیم و جای آنها ساختمان های 

ساختیم. می بینید  بی ارزش 
به این نکته هم توجه داشته باشید که آقایانی 
شعارهای  از  می زدند  تخریب  به  دست  که 
می کردند.  استفاده  مذهبی  اسامی  و  مذهبی 
استفاده  این  بین الحرمین.  می گفتند  مثلا 
ابزاری از مذهب است. چون عده ای روی این 
کلمات حساس هستند، از این کلمات استفاده 
اعلام  نتیجه رسیدم  این  به  می کردند شخصا 
اسم  به  را  تخریبی  کارهای  این ها  که  کنیم 
چند  برای  می دهند.  انجام  مذهبی  نام های 
اسلامی  معماری  قطب  از طرف  مراجع  از  نفر 
دانشگاه علم و صنعت نامه نوشتیم و درخواست 
قضایع  این  راجع به  را  نظرشان  که  کردیم 
حضرت  گرفتیم  زیبایی  پاسخ های  بگویند، 
در  می تواند  انسان  فرمودند:  سبحانی  آیت الله 
مال خودش تصرف کند و اگر ویران کردن آثار 
باستانی امر غیرعقلانی شمرده شود نباید این 
کار را انجام دهد مگر در صورت اینکه ضرورت 
ایجاد کند. آثار باستانی نشانه تمدن کشور است. 
باید اصالت ها که نشانه تمدن است را در حد 
امکان حفظ کرد. به هر حال تلاش ما این است 
این آثار تاریخی حفظ شوند از جاهای مختلف 
و مراجع ، مجلس ، بزرگان اهل سیاست کمک 
فرهنگ  دهیم  نشان  اینکه  برای  می گیریم. 

نیست . خوبی  فرهنگ  تخریب، 

گفت وگو با غلامحسین معماریان و محمد مهدی کلانتری درباره پویش نجات بافت قدیم شیراز 

برای تخریب بافت شیراز 
شیوه عربستانی را به کار بسته اند

معاون امور زنان 
و خانواده رئیس جمهوری:

حضور زنان در ورزشگاه 
تصمیم وزارت ورزش بود

انسیه خزعلی معاون امور زنان و خانواده رئیس 
جمهوری فشار فیفا برای حضور زنان در ورزشگاه 
را  ـ  و مس کرمان  استقلال  اخیر  بازی  ـ طی 
تاثیرگذار ندانست و گفت که این حضور تصمیم 
وزارت ورزش بوده است.به گزارش ایسنا، انسیه 
خزعلی در نشست با اصحاب رسانه به مناسبت 
هفته دولت، در پاسخ به این سوال که حضور زنان 
در ورزشگاه برای تماشای بازی استقلال و مس 
کرمان، تا چه اندازه تحت فشار فیفا بوده است؟ 
بیان کرد: حضور زنان در ورزشگاه تصمیم وزارت 
ورزش بود. فشار فیفا در این تصمیم اثرگذار نبود 
و اینکه این امر تداوم می یابد یا خیر را باید از 
اینکه  بیان  با  وزارت ورزش پرسید.او همچنین 
معاون امور زنان وظیفه داشت جوانب مختلف 
بررسی کند،  را  استادیوم  در  زنان  حضور  محل 
افزود: بر عهده ما است که جوانب مختلف محل 
حضور زنان در ورزشگاه  را بسنجیم. از این رو 
بررسی کردم، شرایط  را  یافتم و جوانب  حضور 
بسیار عادی بود و حتی از برخی محیط هایی 

نظیر بازار و سینما سالم تر به نظر می آمد.
خزعلی در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر رفتار 
از  بسیاری  تصریح کرد:  زنان،  با  ارشاد  گشت 
برخوردها ناپسند است. چیزی به نام گشت ارشاد 
فعالیت  از  است درصدی  نداریم چراکه ممکن 
پلیس امنیت اجتماعی به این موضوع به عنوان 
یک جرم چراکه رعایت حجاب و عفاف در قانون 

درج شده است؛ اختصاص یابد. 

شیوه تخریب دور حرم ها، شیوه 
عربستانی است. عربستان هم 
با مکه و مدینه همین کار را کرده 
است. در حد خانه حضرت رسول 
هم رحم نکرده اند و آن را تخریب 
کردند و به جای آن کتابخانه 
کوچکی ساختند. مدینه دور تا 
دورش هتل و قبرستان بقیع 
است. این شیوه ای است که در 
عربستان انجام شده در ایران هم 
دارد همین کار انجام می شود

|پیام ما| سایه تخریب در حالی بر بافت شیراز سنگینی می کند که با وجود نامه نگاری های مختلف به وزیر میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
یا حتی رئیس جمهور هنوز اقدام قاطعی برای جلوگیری از آن صورت نگرفته و استانداری فارس همچنان در حال خرید خانه های تاریخی برای توسعه 

طرحی به نام بین الحرمین است. 
»می شود آسمان خراش ها را تخریب و عین همان را ساخت ولی مسجد شاه اصفهان دوباره نمی توان آن هنرمند و سازنده را پیدا کرد که کاشی و 
آن اجزا را پدید بیاورد«. این بخشی از دیدگاه غلامحسین معماریان، استاد معماری دانشگاه علم و صنعت است. او صرفا نگران محله و زادگاه پدری 
خود نیست که به وزیر میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری نامه نوشته و تخریب بافت تاریخی شیراز  را در قالب نامه ای به رییس جمهور پیگیری 
کرده است. او می گوید: اگر در این برهه جلوی تخریب شیراز را نگیریم می شود الگوی تخریب برای شهرهای دیگر. هر کسی با اصولی زندگی می کند. 

شخصا به این نتیجه رسیدم سکوت در این مقطع تاریخی خیانت است.
معماریان تاکید می کند:»شیوه تخریب دور حرم ها، شیوه عربستانی است. عربستان هم با مکه و مدینه همین کار  را کرده است. در حد خانه حضرت 
رسول هم رحم نکرده اند و آن را تخریب کردند و به جای آن کتابخانه کوچکی ساختند. مدینه دور تا دورش هتل و قبرستان بقیع است. این شیوه ای 
است که در عربستان انجام شده در ایران هم دارد همین کار انجام می شود.« خلاصه ای از گفت وگوی »پیام ما« با غلامحسین معماریان  که با  

همراهی محمد مهدی کلانتری، دبیر پویش ملی نجات بافت تاریخی شیراز انجام شده، پیش روی شماست. 
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هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه 
و  اراضی  و  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
هیات   140160319008000665 شماره  رای  برابر 
دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
فاقد سند رسمی مستقر  اراضی و ساختمانهای 
تصرفات  زرند  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی  واحد  در 
مالکانه بلامعارض متقاضی خانم اشرف جمالیزاده 
شناسنامه  شماره  به  نادعلی  فرزند  بهاءآبادی 
به مساحت  خانه  باب  در یک  زرند  از  7 صادره 

250.40 مترمربع از پلاک 7566 اصلی واقع 
در بخش 13 کرمان به آدرس زرند خیابان 
از مالک  مطهری کوچه شماره 10 خریداری 
رسمی آقای غلامعباس نظریان محرز گردیده 

است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
در صورتی که  آگهی می شود  روز  فاصله 15  به 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره تسلیم و  پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1401/05/22

تاریخ انتشار نوبت دوم : 1401/6/6

شماره : 140160319008000893
تاریخ : 1401/05/05

اداره کل ثبت اسناد و املاک 
استان کرمان

اداره ثبت اسناد و املاک 
حوزه ثبت ملك زرند

حسین توحیدی نیا
رئیس ثبت اسناد و املاک
شناسه آگهی : ۱۳۶0۳2۴
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شماره : 140160319008000927
تاریخ : 1401/05/06

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملك زرند

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 140160319008000663 هیات دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک زرند تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
خانم الهام ضیاءالدینی دشتخاکی فرزند حسن به شماره شناسنامه 190 
صادره از زرند در ششدانگ مغازه مشتمل بر طبقه فوقانی و زیر زمین به 

مساحت 78.45 مترمربع مفروز و مجزی شده از پلاک 24 فرعی 
از  2368 اصلی بخش 13 کرمان واقع در زرند به آدرس زرند خیابان 
مطهری خریداری از مالک رسمی آقای اکبر امرالهی زرندی محرز 

گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 
روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1401/05/22
1401 /6 تاریخ انتشار نوبت دوم : 6/

حسین توحیدی نیا 
 رئیس ثبت اسناد و املاک
شناسه آگهی : 1361895

وم
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آگهی مزایده عمومی 
یك مرحله ای

خرید كلیه لوازم و قطعات مورد نیاز و نصب تابلوهای متغیر LED بر روی تیرهای طره ای تقاطعات 
انزلی   شهر  چراغدار 

به حساب  و  وجه شهرداری  در  نقدی  واریز  یا  یا  مزایده   در  بانكی شركت  : ضمانتنامه  تضمین  نوع 
بارگزاری  و  انزلی  بندر  نام شهرداری  به  ۳۱0000۶۷9900۱بانك ملی  به شماره حساب  بانكی شهرداری 

در سامانه ستاد
هزینه خرید اسناد مزایده :  مبلغ ۱/000/000 ریال واریزبه حساب شماره 0۱0۷۶۳2۷۵900۱ بانك ملی 

از طریق سامانه ستاد بندرانزلی  بحساب شهرداری 
۱۴0۱/0۶/0۱ لغایت ۱۴0۱/0۶/۱۷ تاریخ انتشار و مهلت بازدید اسناد در سامانه ستاد: از 

۱۴0۱/0۶/0۱ لغایت ساعت ۱9 مورخ ۱۴0۱/0۶/0۶ مهلت دریافت اسناد مزایده : از تاریخ 
لغایت   ۱۴0۱/0۶/08 مورخ  8صبح  ازساعت  ستاد  سامانه  در  اسناد  بارگزاری  و  پیشنهاد  ارائه  مهلت 

ساعت 8 صبح مورخ  ۱۴0۱/0۶/۱۷
زمان بازگشایی پیشنهادها: ساعت ۱0 صبح روز پنجشنبه مورخ ۱۴0۱/0۶/۱۷ دفتر كار شهردار بندر انزلی

باشد.  برنده مزایده می  به عهده  آگهی  هزینه 

شهرداری بندر انزلی در نظر دارد نسبت به خرید كلیه لوازم و قطعات مورد نیاز و نصب تابلوهای 
متغیر LED بر روی تیرهای طره ای تقاطعات چراغدار شهر انزلی  و از طریق مزایده  عمومی به 

شماره ۱00۱00۵2۳00000۱2 ثبت  در سامانه ستاد به شرح ذیل اقدام  نماید.  

نوبت دوم

موضوع مزایده : 

شهرداری بندرانزلی 

آگهی مفقودی 

آگهی مفقودی 

۴0۵GLX۱800I کلیه مدارک خودرو سواری پژو تیپ
به رنگ سفید روغنی   به شماره موتور ۱2۴902090۵۴ 
و   NAAM0۱CA۳CE  2۱۶۶0۵ شاسی  شماره  و 

پلاک شماره    00CE2۱۶۶0۵ بدنه   شماره 
مفقود  داه  ابراهیم  نام   به   ۶۵ د   ۳۶۷ ایران   8۴

باشد. می  ساقط  اعتبار  درجه  از  و  گردیده 

برگ سبز و سند کمپانی خودرو سواری وانت-کامیونت-
به  مدل ۱۳۷۴  آبی-معمولی  رنگ  به  ون)نیسان( 
 B ۷9909 : شاسی  شماره  و  موتور: 0۳۱۱۵۶  شماره 
به شماره پلاک 8۷۱ ب ۵۷ ایران ۷۵ به نام سمیه 
لری پور پاریزی شماره تماس 09۱۳۱92۵۵۳0 مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
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قم

قم  برنامه ریزی  و  مدیریت  سازمان  رئیس  توکلی- 
سال  برای  استان  اقتصادی  رشد  میانگین  گفت: 
1401 رقمی بالغ بر 7.8 درصد در نظر گرفته شده که 
خدمات  و  صنعت  معدن،  بخش های کشاورزی،  در 
به  اشاره  با  خبری  نشست  در  نادری  حسن  است. 
اعتبارات هزینه ای برای 23 دستگاه  استان در سال 
1400 اظهار داشت: این اعتبارات بالغ بر  319 میلیارد 
تومان  میلیارد   391 به   1401 سال  در  و  بود  تومان 
دارایی های  تملک  اعتبارات  داشت:  ابراز  رسید.او 
 1400 سال  در  طرح ها  برای  که  استان  سرمایه ای 
 75 با  تومان  میلیارد   441 بود  شده  گرفته  نظر  در 
درصد تخصیص بود و این اعتبار در سال جاری 613 

شده  است. گرفته  نظر  در  تومان  میلیارد 
 1400 دیماه  سفر  در  اینکه  به  اشاره  با  ادامه  در  او 
برای  مصوبه   147 قم  استان  به  جمهوری  ریاست 
افزود:  داشته است،  اجرایی  دستگاه  و  وزارتخانه   26
این سفر 14 مصوبه تسهیلاتی و سرمایه گذاری و 81 
مصوبه اعتباری با اعتبار 2 هزار و 15 میلیارد تومان 

داشته است.
اعتبار تسهیلاتی  ادامه داد: سفر آیت الله رییسی  او 
از سوی بانک مرکزی بالغ بر 13 هزار و 231 میلیارد 
تومان و اعتبارات سرمایه گذاری ستاد اجرایی فرمان 

امام)ره( با اعتبار 160 میلیارد تومان را نیز دارد.

جمعیت  اعتبار،  توزیع  برای  کرد:  تاکید  نادری 
 1401 در  ایران  آمار  مرکز  پیش بینی  قم طبق  استان 
یک میلیون و 417 هزار نفر تخمین زده شده  است. 
امسال  تیرماه  تا  استان  کل  سالانه  تورم  گفت:  او 
بوده  است. درصد   40.5 کشور  در  و   درصد   38.5

او ادامه داد: نرخ بیکاری فصل بهار در قم 9.4 درصد 
و میانگین کشوری آن 9.2 درصد بوده است و استان 

در این زمینه در رتبه بیستم کشور قرار دارد.
  1400 سال  در  که  مطالعاتی  طی  کرد:  بیان  نادری 
مورد  استان  مهم  پروژه های  وضعیت  شد  انجام 
در  مهر  مسکن  فاضلاب  و   گرفت  قرار  بررسی 
 21 اجرای  نیازمند  که  بود  آنها  از  یکی  پردیسان 
و  فرعی  شبکه  کیلومتر   103 انتقال،  خط  کیلومتر 
اجرای تصفیه خانه به ظرفیت 55 هزار متر مکعب در 
شبانه روز بود. رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
و  یکهزار  ملی  اعتبارات  از  طرح  این  داد:  ادامه  قم 
با  همراه  و  دریافت کرده  اعتبار  تومان  میلیارد   150

است. انجام  درحال  استانی  اعتبارات 
دیگر  از  را  روستایی  پایدار  آشامیدنی  آب  تامین  او 
طرح های مهم در  دست اجرا در قم ذکر کرد و افزود: 
در قالب مجتمع آبرسانی تاکنون 74 روستا با اعتبار 
164 میلیارد تومان از محل اعتبارات ملی و استانی 

آبرسانی شده اند.

میانگین رشد اقتصادی قم 
برای سال جاری؛ ۷.8 درصد 

بهنام - مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب خراسان جنوبی از بهره برداری از 22 پروژۀ 
شرکت آب وفاضلاب استان با اعتبار 1612 میلیارد ریال، همزمان با هفتۀ دولت خبر داد و 
گفت: با افتتاح این پروژه ها 160 هزار نفر از مزایای آن بهره مند می شوند که در مناطق 
روستایی شامل 112 روستا می شود.مهندس حسین امامی افزود: پروژه های آبرسانی 
به روستاهای رزگ، کم چاه، کوشک  آباد، گزیک، چشمه موسی، چهکند روشناوند، 
حمبل، حج نج ، پایدارسازی آب روستای بجد و مجتمع پسوچ شهرستان بیرجند نیز 
با جمعیت برخوردار 15343  نفر، آمادۀ بهره برداری است که در این راستا 11 مخزن با 
ظرفیت  2110 متر مکعب، 6 ایستگاه پمپاژ، 62 کیلومتر خط انتقال و 19 کیلومتر شبکه 
توزیع احداث شده است. همچنین، در هفتۀ دولت پروژۀ آبرسانی به صنوف آلایندۀ 
بیرجند با اجرای 27 کیلومتر خط انتقال به بهره برداری می رسد.مدیرعامل شرکت 
آب وفاضلاب خراسان جنوبی، همچنین از ایجاد 8 کیلومتر شبکۀ جمع آوری فاضلاب 
در مرکز استان خبر داد.مهندس امامی از آبرسانی به روستاهای افضل آباد و تل عارف، 
نهبندان خبر داد و گفت: در مجموع برای آبرسانی به پروژه های مذکور با احداث 5 باب 
مخزن با ظرفیت 460 مترمکعب، 2 باب ایستگاه پمپاژ، 15 کیلومتر خط انتقال، 3 

کیلومتر شبکۀ توزیع احداث شده است.

سمیه باقرزاده- مدیرعامل شرکت گاز خراسان رضوی از بهره برداری و آغاز عملیات 
اجرایی 926 طرح گازرسانی با اعتبار 10500 میلیارد ریال در استان طی هفتۀ دولت 
امسال خبر داد.او با بیان این مطلب که در مجموع با آغاز عملیات اجرایی و 
بهره برداری طرح های امسال بیش از 14 هزار خانوار شهری و روستایی جدید 
در خراسان رضوی از نعمت گاز طبیعی بهره مند می شوند، افزود: اعتبار طرح های 
گازرسانی بخش شهری و روستایی استان در هفتۀ دولت امسال رقمی بالغ بر 
641 میلیارد تومان است.مدیرعامل شرکت گاز خراسان رضوی ادامه داد: در حوزۀ 
گازرسانی به واحدهای تولیدی و صنعتی نیز در هفتۀ دولت امسال 220 مورد 
صنعت افتتاح و عملیات اجرایی گازرسانی به 580 واحد تولیدی صنعتی استان 
با مجموع اعتبار 403 میلیارد تومان آغاز می شود.او تصریح کرد: با بهره برداری و 
آغاز عملیات اجرایی 800 طرح گازرسانی به واحدهای تولیدی و صنعتی استان 50 
میلیون لیتر در سال ظرفیت جایگزینی مصرف فرآورده های مایع ایجاد شده است 
که با فروش آن امکان ارزآوری برای کشور ایجاد می شود.شرکت گاز استان خراسان 
رضوی در حال حاضر وظیفۀ تأمین گاز طبیعی دو میلیون و 582 هزار خانوار شهری 

و روستایی را در 95 شهر و 2556 روستا بر عهده دارد.

محمدی- نخستین رویداد ملّی »تا ثریا« با ارائۀ یک طرح آمادۀ تجاری سازی و دو 
نیاز پژوهشی شرکت گاز خراسان شمالی برگزار شد.

حسن رضا میربلوکی مدیرعامل شرکت گاز استان خراسان شمالی در این رابطه گفت: 
رویداد ملی » تا ثریا« با حضور شرکت گاز استان، با ارائۀ یک طرح آمادۀ تجاری سازی 
با عنوان »دستگاه دبی سنج نشتی گاز طبیعی« و دو نیاز ایده آل علمی پژوهشی 
با عناوین »حذف کرمگن از ایستگاه های تقلیل فشار گاز« و »ساخت عایق های 
خود ترمیم لوله های فولادی صنعت گاز« در این رویداد، که با ابتکار معاونت علمی 
پژوهشی و فناوری سپاه جوادالائمه خراسان شمالی و با هدف شناسایی و رفع نیاز 
فناورانه واحدهای صنعتی و دستگاههای اجرایی، در راستای توسعۀ فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان برای عینیت بخشیدن به شعار سال در تاریخ 22 مردادماه سال جاری با 

حضور استاندار و فرماندۀ سپاه استان و سایر مسئولین برگزار شد.
میربلوکی تصریح کرد: زیست بوم علم و فناوری در استان به واسطۀ ستاد تجاری سازی 
طرح های فناوری شکل گرفته و با وجود شبکۀ نخبگانی، این شرکت برای حل مسائل 
فناورانه خود همکاری مناسبی با پارک علم و فناوری، شرکت های دانش بنیان و مراکز 

دانشگاهی دارد.

بهره مندی ۶0 هزار خانوار از 22 پروژه 
شرکت آبفای خراسان جنوبی 

بهره برداری ۱0 هزار میلیارد ریال 
طرح گازرسانی در خراسان رضوی

رویداد ملی »تا ثریا« 
با حضور شرکت گاز خراسان شمالی 

| خراسان جنوبی | | خراسان رضوی | | خراسان شمالی |

افتتاح بزرگترین 
پروژۀ گازرسانی کشور 

در استان کرمان  
کرمان - مدیرعامل شرکت گاز استان کرمان از 
افتتاح پروژۀ گازرسانی به 7 شهر و 174 روستا، 

همزمان با هفتۀ دولت خبر داد.
به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان کرمان، 
منوچهر فلاح؛ مدیرعامل شرکت گاز استان کرمان 
ضمن گرامیداشت یاد و خاطرۀ شهیدان رجایی 
و باهنر، در تشریح این خبر افزود: پروژۀ نامبرده 
در حوزۀ گازرسانی، بزرگترین پروژه در صنعت 
گاز کشور است و در حال حاضر، گازرسانی در 
در حال  برابر 6درصد  با رشدی  استان کرمان، 
انجام است.او گفت: با تمرکز گازرسانی به مناطق 
محروم استان به خصوص شهرهای جنوبی، در 
حال حاضر 6 شهر در دست اجرا و 2 شهر در 

دست طراحی هستند.
پروژه های  این  اجرای  با  شایان ذکر است که 
جهت  شرایط  آوردن  فراهم  و  گازرسانی 
بهره مندی خانوارهای کرمانی، تاکنون 144 هزار 
خانوار، از دریافت  قریب به 7 میلیون کپسول 

شده اند. بی نیاز  سالیانه،   LPG
معظم  مقام  فرمایشات  به  اشاره  ضمن  او 
رهبری و شعار سال جاری که »سال تولید، 
نام گذاری  اشتغال آفرین«  و  دانش بنیان 
هدف،  این  تحقق  پی  در  است، گفت:  شده 
صنعتی  واحد   191 دولت،  هفتۀ  با  همزمان 
اجرایی  عملیات  و  هستند  بهره برداری  آماده 
می شود. آغاز  نیز  صنعت   713 به  گازرسانی 

 742 تعداد  حاضر  حال  در  بیان کرد:  فلاح 
از نعمت گاز طبیعی در استان  هزار مشترک 
برخوردارند که از این تعداد، بیش از 78هزار 
جمع  به  سیزدهم  دولت  طول  در  مشترک 

پیوسته اند. استان  گاز  شرکت  مشترکین 

پیام سرپرست 
بانک توسعه تعاون 

به مناسبت آغاز هفته دولت 
یادآور  ماه،  شهریور  هشتم  مؤمنی، گلستان- 
و  نخست وزیری  دفتر  به  تروریستی  حملۀ 
جمهوری  دولت  مجاهد  اسوۀ  دو  شهادت 
است  باهنر  و  رجایی  شهیدان  ایران  اسلامی 
و چه پر افتخار است که نام و خاطرۀ این دو 
بزرگوار به نام هفتۀ دولت و روز کارمند گره بخورد. 
و قدر یقیین در کارنامۀ دولت هایی که پس از 
پیروزی انقلاب اسلامی عهده  دار ادارۀ امور کشور 
و انجام وظایف مهم اجرایی بوده اند، یادگارهای 
از دوران  از تلاش  ها و فداکاری  ها،  ارزشمندی 
جنگ تحمیلی تاکنون در صفحات تاریخ بسیار 
ثبت شده که یکی از آخرین و مهمترین آن ها 
کوشش بی وقفه دولت مردان ایران زمین در 
دولت سیزدهم در رفع تحریم های ظالمانه و 
به سرانجام رساندن مذاکرات سخت و فشردۀ 
حفظ  ضمن  بزرگ  قدرت های  با  هسته ای 
با اقتدار  اصول، ارزش ها و منافع عالیۀ کشور 
تمام است و البته کمترین وظیفۀ ما قدردانی از 
این اقدامات و تلاش ها است.اینجانب فرصت 
را غنیمت می شمارم و ضمن بزرگداشت یاد و 
خاطرۀ شهدای عزیز رجائی و باهنر فرارسیدن 
تمامی  به حضور  را  کارمند  روز  و  هفتۀ دولت 
آرزوی  نموده،  تبریک عرض  همکاران محترم 
برای  توفیق بیش ازپیش  و  سلامت، سعادت 
جمهوری  مقدس  نظام  خدمتگزاران  همۀ 
اسلامی ایران، ظل توجهات حضرت بقیة الله، از 

درگاه خداوند منان مسئلت دارم.

رئیس سازمان جهاد 
کشاورزی استان همدان 

گفت از ابتدای سال جاری 
تاکنون 21 جلسه ستاد 

تسهیل و رفع موانع تولید با 
هدف رفع مسائل و مشکلات 

46 واحد تولیدی دارای 
مجوز از جهاد کشاورزی 

برگزار شده است

شریفی، قزوین - در نخستین روز از هفته دولت 
دولت،  شهیدان  خاطره  و  یاد  گرامیداشت  و  
رجایی و باهنر، در مراسمی با حضور محمد مهدی 
اعلایی، استاندار قزوین و رجب رحمانی، نماینده 
مردم تاکستان در مجلس شورای اسلامی، آیین 
افتتاح 21 پروژه آبرسانی استان قزوین به صورت 

نمادین  در شهرستان تاکستان افتتاح شد.
مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب استان قزوین 
سیزدهم  دولت  خدمات  گفت:  مراسم  این  در 
وجود  با  بوده که  به گونه ای  اخیر  سال  یک  در 
استمرار و تشدید خشکسالی، خوشبختانه مردم 
با  تامین آب آشامیدنی  استان قزوین در زمینه 

نبودند. مواجه  مشکلی 
به گفته داراب بیرنوندی، برای محرومیت زدایی و 
تامین آب پایدار شهرها و روستاها، این پروژه ها 
اجرا  به  ریال  میلیارد   1736 معادل  اعتباری  با 
یاد شده هفت  پروژه های  از مجموع  درآمده که 
میلیارد   1446 اعتبار  با  شهری  مناطق  در  پروژه 
با  ریالی و 14 پروژه در مناطق روستایی استان 

است. ریالی  میلیارد   290 اعتبار 
مذکور، کمبود  طرح های  افتتاح  با  داد:  ادامه  او 
شهری  جمعیت  از  نفر  هزار   146 آشامیدنی  آب 
و هفت هزار و 150 خانوار روستایی مرتفع شده 
است.بیرنوندی حجم عملیات اجرا شده عمرانی 
خط  کیلومتر   37 شامل  را  شهری  مناطق  در 
انتقال، 10 حلقه چاه با ظرفیت 305 لیتر در ثانیه 

برشمرد.
در  اجرایی  عملیات  حجم  همچنین  بیرنوندی 
مناطق روستایی را نیز شامل یک حلقه چاه، پنج 
باب مخزن، یک ایستگاه پمپاژ، هشت کیلومتر 
خط انتقال و 11 کیلومتر اصلاح شبکه عنوان کرد.

پروژه  سه  خصوص  در  بیرنوندی  داراب 
دولت  ویژه  اعتبار  از  که  تاکستان  شهرستان 
سه  تجهیز  و  حفر  خاطرنشان کرد:  شده  انجام 
رسانی،  برق  شبکه  اجرای  همراه  به  چاه  حلقه 
سه پست برق و اجرای سه کیلومتر خط انتقال 
اعتباری  با  تاکستان  شهر  آب  تامین  برای 

است. ریال  میلیارد   90 معادل 

همدان - مدیر جهاد کشاورزی شهرستان همدان 
از 4 طرح قابل افتتاح حوزه جهاد کشاورزی این 
احمد قدیمی  داد.  در هفته دولت خبر  شهرستان 
اعتباری  با  پروژه  تعداد  این  اظهار کرد:  گرجایی  
4 روستا و  بهره مندی  با  ریال  81 میلیارد  بر  بالغ 
بهره برداری  به  و  افتتاح  دولت  هفته  در  خانوار   9

رسید. خواهند 
و  برشمرد  نفر   13 را  طرح  تعداد  این  اشتغال  او 
این  اعتبارات  از  ریال  میلیارد   14 بر  بالغ  افزود 
بر  بالغ  و  بوده  متقاضی  آورده  محل  از  طرح ها 
استانی  و  ملی  اعتبارات  از  نیز  ریال  میلیارد   67

است. بوده 
شامل  فوق  طرح های  بیان کرد  ادامه  در  قدیمی 
 5/45 مساحت  با  فشار  تحت  آبیاری  طرح   2
مساحت  با  صیفی  و  سبزی  گلخانه  یک  هکتار، 
با  داشتی  میش  طرح  یک  و  مربع  متر  هزار   6
منطقه  در  طرح   3 که  است،  رای   300 ظرفیت 

افتتاح  همدان  منطقه  در  نیز  طرح   1 و  قهاوند 
کشاورزی  جهاد  سازمان  شد.رئیس  خواهند 
استان همدان گفت از ابتدای سال جاری تاکنون 
21 جلسه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید با هدف 
دارای  تولیدی  واحد   46 مشکلات  و  مسائل  رفع 
با  است. که  برگزار شده  جهاد کشاورزی  از  مجوز 
مشکل  تاکنون  کارشناسان  مستمر  پیگیری های 
و  مرتفع  احداث  دست  در  و  تولیدی  واحد   13
 3 است  پیگیری  حال  در  دیگر  مورد   30 مشکل 
مورد هم عدم اجرای مصوبه توسط کارگروه ستاد 

است. موانع  رفع  و  تسهیل 
به  دولت  هیات  سفر  در  کرد:  بیان  بهراملو  رضا 
طرح  ریال  میلیارد   60000 بر  بالغ  همدان  استان 
که  است  گردیده  پیشنهاد  کشاورزی  حوزه  در 
معرفی  به  نسبت  اعتبار  تخصیص  محض  به 
اقدام  عامل  بانک های  به  شرایط  واجد  طرح های 

شد.  خواهد 

افتتاح همزمان 2۱ پروژه تامین آب آشامیدنی استان قزوین

۴ طرح قابل افتتاح جهاد کشاورزی همدان در هفته دولت

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب 
استان قزوین: حجم عملیات 

اجرایی در مناطق روستایی را نیز 
شامل یک حلقه چاه، پنج باب 

مخزن، یک ایستگاه پمپاژ، هشت 
کیلومتر خط انتقال و 11 کیلومتر 

اصلاح شبکه است

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک شهر عنبرآباد    

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی  
و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 140160319091000194 -1401/2/19 هیات اول 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک شهر عنبرآباد تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم خدیجه نجاتی   فرزند کرامت  به شماره 
شناسنامه 141 صادره از جیرفت در ششدانگ یک باب مغازه به مساحت 21 مترمربع پلاک - فرعی از49 - 
اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 49 - اصلی قطعه یک بخش 45 کرمان  واقع در عنبرآباد محمدآباد بی بی 
شهری خریداری از مالک رسمی آقای عباس امیری محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس 
از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . 
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد . 

  تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/05/23
 تاریخ انتشار نوبت دوم : 1401/06/06

مصیب حیدریان
 رئیس ثبت اسناد املاک 

شماره : ۱۴0۱۶0۳۱900800۱0۶0
تاریخ : ۱۴0۱/0۵/۳0

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک زرند    

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد 

سند رسمی 
برابر رای شماره 140160319008000618 هیات دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک زرند تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای مهدی برزگرزاده زرندی 
فرزند غلامرضا به شماره شناسنامه 114 صادره از زرند در یک باب مغازه و انبار به مساحت 569.75 مترمربع از پلاک 
6125 اصلی واقع در زرند بخش 13 کرمان به آدرس زرند خیابان باهنر نبش کوچه 8 خریداری از مالک رسمی آقای 
غلامرضا برزگرزاده محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
1401 /06 تاریخ انتشار نوبت اول : 1401/06/06- تاریخ انتشار نوبت دوم : 21/

حسین توحیدی نیا-  رئیس ثبت اسناد و املاک- شناسه آگهی : ۱۳۶9۳۳۴

اداره کل ثبت اسناد و املاک 
استان کرمان

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه 
ثبت ملک جیرفت   

تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی اصلاحی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین 
واراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  نامه 
اصلاحی  رای  برابر  رسمی  سند  فاقد  وساختمانهای 
هیات   -1401/04/09-140160319014001712 شماره 
دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک جیرفت  تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای امیر رضا عرب  فرزند اسداله  بشماره 
یک  ششدانگ  در  جیرفت  از  صادره   524 شناسنامه 
باب خانه و باغچه  به مساحت 530 متر مربع پلاک 
190 فرعی از951- اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 
6 فرعی از 951 -اصلی قطعه 6 واقع در اراضی درواء 
مالک  از  خریداری  34 کرمان  بخش  جیرفت  دلفارد 
رسمی آقای سید عباس قرشی  محرز گردیده است.

آگهی  نوبت  در یک  مراتب  اطلاع عموم  منظور  به  لذا 
می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
اعتراض  ماه  یک  به مدت  آگهی  اولین  انتشار  تاریخ 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف 
اعتراض،دادخواست  تسلیم  تاریخ  از  ماه  یک  مدت 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد ./م الف: 290
 تاریخ انتشار نوبت اول:1401/06/06 

 جواد فاریابی  - رئیس ثبت اسناد املاک 

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک جیرفت    

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی 
برابر رای شماره 140160319014001854-1401/04/22- هیات  وساختمانهای فاقد سند رسمی 
اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک جیرفت  تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم نجمه گوبان روش  فرزند نجاتعلی  بشماره 
شناسنامه 3020214335 صادره از جیرفت در ششدانگ یک باب خانه  به مساحت 200 متر مربع پلاک - فرعی 
از 9- اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک - فرعی از 9 -اصلی قطعه یک واقع در اراضی جنگل آباد جیرفت 
بخش 45 کرمان خریداری از مالک رسمی آقای جان محمد سالاری  محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این 
اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض،دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد .
 تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/06/06- تاریخ انتشار نوبت دوم : 1401/06/20

/م الف: 280-  جواد فاریابی 
رئیس ثبت اسناد املاک 

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمان
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک شهر عنبرآباد    

سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  هیات 
رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی  
موضوع  اول  هیات   1401/03/23- 140160319091000641 رای شماره  برابر  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و 
حوزه  ثبتی  واحد  در  مستقر  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون 
قلعه سنگ کوشکمور ششدانگ  بهداشت  خانه  متقاضی  بلامعارض  مالکانه  تصرفات  عنبرآباد  ملک شهر  ثبت 
ساختمان اداری به مساحت 629 مترمربع پلاک - فرعی از380- اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 380- 
اصلی قطعه سه  واقع در عنبرآباد روستای قلعه سنگ کوشکمور بخش 34 کرمان خریداری از مالک رسمی 
 15 فاصله  به  نوبت  دو  در  اطلاع عموم مراتب  به منظور  دادشاهی  محرز گردیده است.لذا  تاج محمد  آقای 
روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، 
بدیهی   . نمایند  تقدیم  قضایی  مراجع  به  را  خود  اعتراض،دادخواست  تسلیم  تاریخ  از  ماه  یک  مدت  ظرف 

است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد .
 تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/06/06

 تاریخ انتشار نوبت دوم : 1401/06/20 
 مصیب حیدریان - رئیس ثبت اسناد املاک 
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آگهی مفقودی 

آگهی مفقودی 

آگهی مفقودی 
زاده  شهبازی  نصیبه  اینجانب  فارغ التحصیلی  موقت  مدرک 

فرزند بهروز به شماره شناسنامه ۵8 صادره از ممسنی در 
مقطع کارشناسی رشته مامایی صادره از واحد دانشگاهی 
آزاد گچساران با شماره 920۷۳0۶۶۵ مفقود گردیده است 
و فاقد اعتبار می باشد.از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک 
را به دانشگاه آزاد اسلامی واحد گچساران به نشانی شرکت 

نفت سایت دانشگاه آزاد ارسال نماید.

سند کمپانی،برگ سبز )شناسنامه(و کارت شناسایی 
خودروی سواری سیتروئن زانتیا مدل ۱۳82 به 
شماره انتظامی 99۷ب۱۱ایران۵۶ و شماره موتور 
 s ۱۵۱228۱۱0۶۶۴۴ 00۱00۳9۵ و شماره شاسی
بنام معصومه شهرستانی شاهخانی مفقود شده و 

از درجه اعتبار ساقط می باشد.

دوکابین  مزدا  سبز)شناسنامه(خودرو  برگ 
به  متالیک  آبی  نقره  رنگ  به   B2000i تیپ 
و شماره شاسی   FE _۵۶299۱ شماره موتور
NAGDPX2PC۱9E ۳98۴8 و شماره پلاک 
مفقود  بهاری  آزیتا  نام  به  ۵۱ب2۴9ایران۴9 

باشد. اعتبار ساقط می  درجه  از  و  مدگردیده 
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آب را 

هَدر ندهیم

 تغییرات شرکت تعاونی کارسان آراک نیرو به شماره ثبت 281 و شناسه 
استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی سالیانه  به  ملی 14006400800 
مورخ1400/01/16 و به موجب نامه تائیدیه شماره 00/62/ک مورخ1400/2/7 
اداره تعاون , کار و رفاه اجتماعی شهرستان کمیجان تصمیمات ذیل اتخاذ شد 
: سرمایه شرکت از مبلغ 14.000.000 ریال منقسم به 7 سهم 2.000.000 ریالی 
به مبلغ 20.000.000 ریال منقسم به 10 سهم 2.000.000 ریالی افزایش یافت و 
مبلغ افزایش سرمایه طی گواهی بانک به شماره 3509/28 مورخ1400/2/7 

نزد بانک توسعه تعاون شعبه کمیجان پرداخت گردیده است.

آگهی تغییرات

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان مرکزی مرجع ثبت شرکت ها 
و موسسات غیرتجاری کمیجان )شناسه آگهی: ۱۳۷۱۳۵8(



2371 پیاپی  شماره  شانزدهم       سال       1401 شهریور   6 یکشنبه   

payamema.adv@gmail.com :ایمیل سازمان آگهی ها
Khabar.payamema@gmail.com  :ایمیل تحریریه

@payamema
www.payamema.ir @payamema

روابط عمومی: زهره فرسنگی                09391999161
دفتر تهران:   ۲84۲1910 - 0۲1

سرپرستی استان ها:   ۲84۲1910 -0۲1  داخلی 1

تماس مدیرمسوول: 
0۲1 - 88019846

آیین نامه اخلاق حرفه ای پیام ما:
www.payamema.ir/akhlagh

توزیع:جراری  )091۲۲131089(

چاپ تهران: شاخه سبز  )0۲533444۲56(

امور اداری: شیوا کرمیامور استان ها و سایت: فاطمه صمدیان   0919۲769839

/  تلفن:  3۲487477-034نشانی : کرمان، میدان آزادی، خیابان شهید بهشتی، شهید بهشتی 10، نبش شرقی ۲

روزنامه سیاسی – اجتماعی
صاحب امتیاز و مدیرمسئول: 

 روح الله خدیشی 
 سردبیر: امین شول سیرجانی

 مدیر هنری: تیوا صمدیان  

 دبیر آنلاین: سینا قنبرپور
 دبیر عکس: یاسر خدیشی 

 دبیر میراث فرهنگی و محیط زیست: مهتاب جودکی
 دبیر منابع طبیعی، آب و انرژی: فاطمه باباخانی

دبیر سیاسی: علیرضا کیان پور

خبرنگار میراث فرهنگی: فاطمه علی اصغر
 خبرنگار میراث فرهنگی و محیط زیست: فروغ فکری

 منابع طبیعی و جامعه محلی: ستاره حجتی
 صفحه آخر: صدف سرداری رفسنجانی

 شهر: سوگل دانائی 

 شبکه های اجتماعی: فاطمه آقاملایی
 صفحه آرایی: ندا صفاریان

رتبه روزنامه پیام ما :40.4     گروه: 4
نظرات نویسندگان دیدگاه شخصی آنان بوده

و لزوما دیدگاه روزنامه نیست. 
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ییلاق عشایر سلسله و دلفان در کوهپایه های گرین/ عکس از عزیز بابانژاد

عکس:  تسنیم

نه، نمی توانم فراموشت کنم
زخم های من، بی حضور تو از تسکین سر باز می زنند

بال های من
تکه تکه فرو می ریزند

بره های مسیح را می بینم که به دنبالم می دوند
و نشان فلوت تو را می پرسند
نه، نمی توانم فراموشت کنم.

خیابان ها بی حضور تو راه های آشکار جهنم اند
تو پرنده ای معصومی

که راهش را
در باغ حیاط زندانی گم کرده است

تک  صورتی ازلی، بر رخسار تمام پیامبرانی
باد تشنه ی تابستانی

که گندم زاران رسیده در قدوم تو خم می شوند
آشیانه ی رودی از برف

که از قله های بهار فرو می ریزد.
نه

نمی توانم
نمی خواهم که فراموشت کنم.

تپه های خشکیده
از پله های تو بالا می آیند

تا به بوی نفس های تو درمان شوند و به کوهستان 
بازگردند

ماه هزار ساله دست نوشته ی آخرش را برای تو می فرستد
تا تصحیحش کند.

نه، نمی توانم فراموشت کنم
قزل آلایی عصیانگری که به چشمه ی خود باز می رود
خونین شده در رودها که به جانب دریا روان است…

شمس لنگرودی

به  است  رمانی  برگردم«  »شاید 
دو  آن  در  که  سلیمانی«  »پژند  قلم 
داستانی  روایت  به  هم  کنار  در  زن، 
می پردازند و سپس به تدریج هر یک 
»شاید  می گیرد.  را  خود  داستان  پی 
بتوانید  که  نیست  داستانی  برگردم« 
و  واقعیت  میان  دقیقی  مرز  آن  در 
رویا  قصه،  زنان  کنید؛  تصور  خیال 
و  غوطه ورند  قصه  گرداب  در  غزاله  و 
از  آنهاست؛  به  متعلق  که  هرچیزی 

داستان. روایت  تا  گرفته  واژه 
سلیمانی«،  »پژند  قلم  به  کتاب  این 
کلافی  در  را  نویسنده  زن  دو  قصه 
تشکیل  را  آنها  تجربیات  سردرگم که 
که  قصه ای  می کند.  روایت  می دهد، 
مخاطب می تواند با آن همذات پنداری 
مسیرهای  و  سایه ها  درون  و  کند 
اصلی  شخصیت های  با  آن،  داستانی 
در  صداها  شود.  همراه  و  بزند  قدم 
مرتب  برگردم«  »شاید  داستان 
این  تحول اند.  و  تغییر  حال  در 
دیدگاه های  و  نظر  در  گاهی  تغییر 
می دهد  نشان  را  خود  شخصیت ها، 
قهرمان  نقش  شدن  عوض  در  گاه  و 
قهرمان  به  شخصیتی  قهرمان  از 
در  نویسنده  می کند.  خودنمایی  ایده، 

قصه  با  را  خواننده  داستان،  مقدمه 
را در همان جایی  او  و  همراه می کند 
قرار می دهد که دلش می خواهد و به 
پایان  تا  را  او  دید  زاویه  ترتیب  این 
و  مختلف  مسیرهای  در  داستان، 
پیچ و خم های قصه »شاید برگردم« 

می کند. هدایت 
است.   1360 متولد  سلیمانی  پژند 
مدرک  دو  کارشناسی  مقطع  در  او 
انگلیسی  زبان  و  ادبیات  و  معماری 
ارشد  کارشناسی  مقطع  در  و  دارد 
چند  او  از  است.  خوانده  زبان شناسی 
نمایشنامه  و  داستان  شعر،  مجموعه 
تعدادی  در  او  است.  شده  منتشر 
نمایش به عنوان بازیگر حضور داشته 

دارد.  نیز  کارگردانی  تجربه  و 

| شاید برگردم | 
| پژند سلیمانی |

| انتشارات: سیب سرخ |

|  »پرسپکتیو« در پردیس شهرزاد |
نمایش »پرسپکتیو« با خوانشی امروزی از داستان سپید برفی و 
هفت کوتوله در پردیس تئاتر شهرزاد روی صحنه رفت. به نقل از 
وب سایت تیوال و به گزارش روابط عمومی، نمایش »پرسپکتیو« 
نویسندگی مشترک محمد کرمی و محسن میرزاخانی و  به  
در  ساعت 21:45  ماه  شهریور  اول  از  زارع  داوود  تهیه کنندگی 
پردیس تئاتر شهرزاد به روی صحنه رفت. نمایش »پرسپکتیو« 
اجرایی فانتزی و خوانشی امروزی از داستان سپید برفی است 
و داستان دختری است که در برابر توهم پدرش تحت تاثیر 
مواد خاصی اتفاقات عجیبی برایش می افتد. شبنم قلی خانی، 
حسین کشفی اصل، سارا  والیانی و روزبه  اختری بازیگران اصلی 
نمایش »پرسپکتیو« هستند که با حضور دختران نینجا و گروه 

فرشتگان نینجا روی صحنه می رود.

|  نمایش پنج فیلم استرالیایی 
در موزه سینمای ایران  |

فیلم  هفته  دومین  در  استرالیا  سینمای  از  فیلم  پنج 
استرالیا در موزه سینمای ایران نمایش داده می شود. به 
گزارش هنرآنلاین به نقل از روابط عمومی موزه سینما، در 
سفارت  فرهنگی  بخش  میان  فرهنگی  همکاری های  پی 
فارابی  سینمایی  بنیاد  ایران،  سینمای  موزه  استرالیا، 
»زمین  »کوره«،  فیلم  پنج  سینما،  دریچه  موسسه  و 
 11 تا   9 از  »نیترام«  »دوباره جون«،  مرتفع«، »قوچ ها«، 
همچنین  درمی آید.  نمایش  به  سینما  موزه  در  شهریور 
خانم  استرالیا  سفیر  حضور  با  فیلم ها  افتتاحیه  مراسم 
نهم شهریور  تاریخ  در  فردوس  در سالن  لیندال ساکس 

می شود.  برگزار   19 ساعت 

| تئاتر  |

| سینما |

شهریور،  پنجم  دیروز،  ابتهاج  هوشنگ  پیکر 
در رشت تشییع و به خاک سپرده شد. پیکر 
آلمان  از  چهارشنبه  غروب  ابتهاج  هوشنگ 
شد.  منتقل  تهران  خمینی  امام  فرودگاه  به 
مراسم  هم  ماه  شهریور   4 جمعه  روز  صبح 
تهران  وحدت  تالار  در  ابتهاج  بزرگداشت 
پیکر  بر  همانجا  در  هم  میت  نماز  و  برگزار  
شد.  اقامه  گیلانی  برجسته  هنرمند  این 
سرشناس  شاعر  این  خاکسپاری  مراسم 

در  رشت،  در  مردم  پرشمار  حضور  با  ایرانی 
خیابان  صبح  ابتدای  از  شد که  برگزار  حالی 
و  بودند  بسته  را  رشت  شهر  پارک  به  منتهی 
محدوده  در  فقط  سایه  بنرهای  و  تبلیغات 
برگزاری مراسم بود و در سایر مناطق شاهد 

نبودیم. تبلیغی  بنرهای  این 
هوشنگ  دختر  ابتهاج،  یلدا  ایسنا  به گزارش 
ابتهاج، در این مراسم گفت: امروز برای پدر 
شده ایم.  جمع  اینجا  شما  همه  پدر  و  ما 
هماهنگی  با  می گویم.  تسلیت  شما  به 
را  امانتی  شدیم  موفق  سختی  به  و  زیاد 
همراهی  از  برگردانیم،  سرزمین  این  به 
شدند،  همراه  راه  این  در  و کسانی که  شما 

رم. سگزا سپا
سال ها  است که  روزی  آن  امروز  افزود:  او 
در نگرانی اش بودم و تصوری از آن نداشتم. 
و  زده  ما  به  را  با شعرش حرف هایش  سایه 
همه  او  است.  نداشته  دیگری  اضافه  حرف 
منتقل  درخشان  اشعار  در  را  حرف هایش 
خانواده  چه  من،  چه  امیدوارم  است.  کرده 
جان  به گوش  را  پیام ها  این  مردم  همه  و 
آن  با  لحظات  تمام  در  و  بخوانیم  و  بشنویم 

باشیم. همراه 
فرزند او بیان کرد: سایه معتقد بود کسی که 

با صداقت و صمیمیت صحبت می کند، مردم 
می دهند.   را  پاسخش  و  می دانند  را  قدرش 
روز بزرگی برای ایران است. بازگشت سایه به 

، آرزویی بود که همیشه داشت. وطن 
او ادامه داد: سایه را در این خاک به امانت 
شکل  هر  به  امیدواریم  و  می سپاریم  شما  به 
غیاب  در  و  باشید  پاسدارش  می توانید  که 
جلالی،  بزنید.احمد  سر  خاک  این  به  ما 
این  درباره  نیز  یونسکو  در  ایران  سابق  سفیر 
برای  سایه  خود  انتخاب  رشت  شهر  گفت که 
محل خاکسپاری اش بود. او با اشاره به شعر 
تاسیان  شب  امشب  سایه، گفت:  »تاسیان« 

است. سایه 
در  نیز  بخارا  مجله  سردبیر  دهباشی،  علی 
بر  سلام  و  رشت  بر  سلام  مراسم گفت:  این 
پرچمدار   تاریخ  طول  در  که  بزرگی  مردمان 
تشکر  او  فرزندان  از  بودند.  تاریخ  و  ادبیات 
آنچه  و  بدخواهی های  همه  به رغم  می کنم که 
چندین  نرسد،  وطن  به  سایه  که  می رفت 
حرام  خود  بر  را  زندگی  و  خواب   ، روز  شبانه 

رساندند. شما  دست  به  را  امانت  و  کردند 
با  و  نزدیک  و  دور  روستاهای  و  شهرها  از 
این  در  و کردی  سیستانی  محلی  لباس های 

داشت. حضور  مراسم 

پیکر سایه در رشت آرام گرفت

شب تاسیان سایه

آگهی مزایده عمومی
شبای  شماره   ۱08۶۱۳0۵۷۳0 ملی  شناسه  با  لرستان  ای  منطقه  آب  شرکت 
IR ۶۴0۱0000۴۱0۱۱۱۴۱۴۴۱۱۱۳08 در نظر دارد تعداد چهار دستگاه پژو ۴0۵ مدل ۱۳8۷  به 

متقاضیان واجد صلاحیت به صورت مزایده واگذار نماید .

نوبت دوم

الکترونیکی دولت )ستاد( به ادرس  مزایده گران جهت دریافت اسناد مزایده به سامانه تدارکات 
www.setadiran.ir مراجعه نمایند .

- موضوع مزایده : فروش چهار دستگاه پژو ۴0۵ مدل ۱۳8۷ به شرح ذیل :
مبلغ  و  900/000/000ریال  مبلغ  به  دادگستری  رسمی  برآورد کارشناس  طبق  الف۱2  پژوه شماره9۶8 

ضمانت نامه بانکی شرکت در مزایده 90/000/000 ریال می باشد.
9۳0/000/000ریال و مبلغ  به مبلغ  برآورد کارشناس رسمی دادگستری  الف۱2 طبق  پژوه شماره9۶۷ 

ضمانت نامه بانکی شرکت در مزایده 9۳/000/000ریال می باشد.
مبلغ  و  9۵0/000/000ریال  مبلغ  به  دادگستری  برآورد کارشناس رسمی  الف۱2 طبق  پژوه شماره9۶۶ 

ضمانت نامه بانکی شرکت در مزایده 9۵/000/000ریال می باشد.
به مبلغ 8۵0/000/000ریال و مبلغ  برآورد کارشناس رسمی دادگستری  الف۱2 طبق  پژوه شماره9۶۵ 

ضمانت نامه بانکی شرکت در مزایده 8۵/000/000ریال می باشد.
 ارائه اصل ضمانت نامه بانکی شرکت در مزایده ) فیزیکی(  قبل از بازگشایی پاکات به دفتر حراست 

وامور محرمانه شرکت آب منطقه ای لرستان الزامی می باشد.
- تاریخ توزیع اسناد:  ۱۴0۱/۵/۳0

- تاریخ ارسال پیشنهادات :تا پایان وقت اداری مورخ ۱۴0۱/۶/2۷
- بازگشایی پاکات : ۱۴0۱/۶/28

- اشخاص حقیقی و حقوقی پاکات خود را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به شرکت آب 
منطقه ای لرستان ارسال  نمایند.   

روابط عمومی شرکت آب منطقه ای لرستان

با  شهر«  برای  »نقشی  ملی  مسابقه  فراخوان 
موضوع خلق ایده و طرح های کاربردی با الهام از 
نقش مایه های اصفهان جهت استفاده در فضاهای 

شد. منتشر  شهری 
آرایه های  و  مایه ها  نقش   هنرآنلاین،  گزارش  به 
تزئینی موجود در بناهای تاریخی بخش مهمی از 
و  عظیم  است. گنجینه های  زمین  ایران   معماری 

میراث تصویری ارزشمندی که ارزش های بصری و 
است. داده  در خود جای  را  زیباشناسانه 

و  مرجع  عنوان  به   سنتی  نقوش  از  بهره  گیری 
به   هنرمندانه،  نوآوری های  از  بسیاری  سرچشمه 
صورت کاربردی در طراحی گرافیک محیطی، مبلمان 
شهری و زیباسازی می تواند علاوه بر ارتقای کیفیت 
فرهنگ بصری، عامل انتقال  دهنده مفاهیم و معانی 

به شهروندان در فضای شهری  اثر  از جانب خالق 
باشد. همچنین استفاده از نقوش و تزئینات آثار به  
جا مانده از گذشته، با هدف پیوند بیشتر فرهنگ 
مردم،  امروزی  زندگی  با  شده  فراموش  هنر  و 
ارزش های  ارتقا  برای  هوشمندانه  بسیار  راهکاری 
فرهنگی ایران اسلامی است.موضوع مسابقه دراین 
فراخوان خلق ایده و طرح  های کاربردی با الهام از 
نقش   مایه  های اصفهان جهت استفاده در فضاهای 

است. شهری 

فراخوان مسابقه ملی »نقشی برای شهر« منتشر شد


